
 

ACTA 

Expedient núm.: Òrgan col·legiat: 

PLN/2018/4 El ple 

DADES DE CELEBRACIÓ DE LA SESSIÓ 

Tipus de convocatòria Ordinària

Data 28 de març de 2018 

Durada Des de les 18:30 fins a les 20:30 hores 

Lloc Sala de Plens 

Presidida per Eva María Menor Cantador 

Secretària Carme Coll Gaudens 

ASSISTÈNCIA A LA SESSIÓ 

DNI Nom i Cognoms Assisteix

77123566N Alvaro José Pacheco Comino SÍ

38062022N Antonio Rodríguez Yáñez SÍ

47249172L Elena Malysheva Sojer NO

44989236V Elisabet Ruiz Romero SÍ

33896972D Encarnación Rodrigo Morales SÍ

01925637P Eva María Menor Cantador SÍ

47235133X Iván Sanz Pérez SÍ

46644747B Joaquim Jesús Duran Redondo SÍ

47173117W Josep Martínez Valencia SÍ

43510749Q José Pérez Jiménez SÍ

34764081H Maria José Granados Martínez SÍ

33900306P Maria Pilar Paz Sierra SÍ
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44989196T Montserrat Jiménez Molina SÍ

34731851B Rafael Moya Camarón SÍ

77126306S Rafael Muñoz Contreras SÍ

34743630Z Ruben Toro Alvarez SÍ

46605841K Teresa Carceller Labaleta SÍ

Excuses d'assistència presentades:
1. Elena Malysheva Sojer:
«Motius laborals»

Una vegada verificada per la Secretària la constitució vàlida de l’òrgan, la Presidenta 
obre la sessió, procedint a la deliberació sobre els assumptes inclosos en l’ordre del 
dia.

Es deixa constància que la Junta de Portaveus va acordar incloure a l’ordre del dia 
com a urgència la moció presentada pels grups d’AEB i BeC, «En defensa dels drets 
civils i polítics i  per la llibertat dels empresonats de manera preventiva a causa del 
conflicte polític a Catalunya». 

L'alcaldessa llegeix la següent declaració institucional:

DECLARACIÓ INSTITUCIONAL DE SUPORT A PROACTIVA OPEN ARMS

El  diumenge  18  de  març  la  fiscalia  de  Catània,  a  Itàlia,  va  confiscar  de  forma 
preventiva  el  vaixell  Open Arms  propietat  de  l’ONG badalonina  dirigida  per  Òscar 
Camps. S’acusa l’entitat  d’afavorir  la immigració clandestina i  d’associació criminal, 
després  que  el  dissabte  17  de  març,  216  persones  immigrants  que  havien  estat 
rescatades en aigües internacionals davant les costes de Líbia, fossin desembarcades 
en territori italià.

La cap de l’expedició i el capità del vaixell han estat sotmesos a un llarg interrogatori 
per part de la policia italiana, a la qual han lliurat les gravacions del dijous anterior, 
quan es va produir un incident amb els guardacostes libis.

Com és sabut, Proactiva Open Arms es dedica al rescat de persones al Mediterrani i, 
sovint, ha hagut de patir amenaces de tot tipus per part de les autoritats de Líbia i 
situacions de conflicte amb altres països.

La fiscalia italiana acusa Proactiva de no haver lliurat 101 persones rescatades abans 
que  s’ofeguessin  (homes,  dones  i  criatures)  a  les  autoritats  líbies,  després  que 
aquestes amenacessin de mort els voluntaris de l’ONG badalonina. Un cop al vaixell, 
moltes d’aquestes persones van explicar els maltractaments i extorsions que havien 
patit a Líbia.

Proactiva  Open  Arms  és  una  entitat  reconeguda  arreu  per  la  tasca  dels  seus 
voluntaris.  Que fa  una  feina  ingent  i  admirable.  Una  feina  que haurien  de  fer  les 
autoritats europees que miren cap a una altra banda, mentre milers de persones que 
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fugen de la guerra, la violència i la pobresa, son deixades a la seva sort perquè morin 
ofegades al Mediterrani; el mateix mar que banya les platges de Catalunya.

Des  de  l’Ajuntament  de  Badia  del  Vallès,  des  del  màxim  respecte  a  la  sobirania 
italiana, la legalitat vigent, l’Estat de Dret i amb respecte als Drets Humans Universals, 
volem donar tot el nostre suport a Òscar Camps i a l’entitat que encapçala, en uns 
moments  tan  difícils.  Perquè,  com  poder  acceptar  que  a  Europa,  bressol  de  les 
llibertats individuals i col·lectives, de l’estat del benestar i de les polítiques promotores 
de la pau, no només es giri  l’esquena al patiment de milers de persones sinó que 
també es persegueixi la gent que intenta salvar-los la vida, arriscant sovint la pròpia?

Des de Badia del Vallès, doncs, rebutgem el tracte de les autoritats italianes envers 
Proactiva Open Arms i demanem que deixin en llibertat el vaixell detingut perquè pugui 
continuar realitzant la seva tasca amb la valentia i determinació amb que l’ha dut a 
terme fins ara. Així mateix, instem a les institucions supramunicipals i a les autoritats 
de l’Estat que es posicionin donant recolzament a Proactiva Open Arms i emprenguin 
accions en la seva defensa davant on calgui.

A) PART RESOLUTIVA 

1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior

La senyora alcaldessa diu: «Degut a un fallo de la tarja de so, no es va registrar de manera 
íntegra totes les intervencions en el ple, amb la qual cosa, l’acta que aprovem en aquest moment 
reflecteix  únicament  el  contingut  dels  acords i  el  sentit  del  vot  de cadascuna de les forces 
polítiques que formem part d’aquest consistori. Amb la qual cosa, amb l’aprovació de l’acta, la 
única cosa de la que donem fe no és del contingut de la sessió, sinó del contingut de l’acta 
pròpiament dita que apareix, que son els acords i el sentit  de vot. Amb això crec que queda 
aclarit el que havíem comentat a la Junta de Portaveus».

Amb aquest aclariment, s’aprova sense necessitat de lectura l’esborrany de l’acta de la sessió 
anterior, que va tenir lloc el dia 28 de febrer de 2018, atès que tots els membres del consistori 
disposaven del text.

2. Reconeixement de compatibilitat per a l’exercici de l’activitat professional dins l’àrea de 
l’ensenyament  a  l’Institut  de  Seguretat  Pública  de  Catalunya,  al  funcionari  Sr.  Oscar 
Manuel Chamorro Chamorro (Expedient 576/2018)

Favorable Tipus de votació: Ordinària
A favor:  10,  En  contra:  0,  Abstencions:  6, 
Absents: 0

La secretària llegeix l’acord.

A continuació, la senyora alcaldessa dona la paraula al senyor José Pérez, qui diu: «Gràcies 
senyora alcaldessa. Nosaltres ens abstindrem en aquest punt, però si que volíem deixar i fer 
manifest una següent cosa. El fet és que nosaltres venim a aquest Ple per donar autorització a 
aquesta compatibilitat de feines i és una feina que es va fer el dia 3 de març. Va ser un treball 
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que va fer  un treballador d’aquesta casa el  dia 3 de març.  La instància va ser  entrada per 
l’Institut Superior de Seguretat de Catalunya el dia 23 de febrer i la instància del treballador el 28 
de febrer. El que passa que aquí el que estem aprovant és una cosa que ja s’ha fet. És una cosa 
que ja està realitzada i lo que estem és fent una política d’autoritzacions de fets consumats. La 
gran  pregunta  que  sorgia  l’altre  dia  a  la  nostra  assemblea  és  si  per  algun  motiu  aquí  no 
s’aprovés això, es denegués aquesta autorització de compatibilitats.... s’hauria fet una activitat 
de manera irregular? El que demanem perquè no torni a passar, perquè ja ens va passar una 
altra autorització de compatibilitats em sembla que va ser en el mes de gener, que això sigui 
dintre dels tràmits habituals, és a dir, que quan es demani, poguem aprovar una cosa que s’hagi 
de fer una mica més endavant, no que estem aprovant coses que ja s’han fet més enrere. És 
això lo que ens ha cridat l’atenció. No estiguem dient que no, lo que estem dient que ha tornat a 
passar una cosa que em sembla que va passar en el mes de gener, si no estic confós, amb una 
treballadora  que  havia  demanat  aquesta  compatibilitat  per  fer  unes classes  a  la  Universitat 
Autònoma de Barcelona, de la qual cosa ens vanagloriem i  nosaltres mai  no direm que no. 
Gràcies».

S’aprova amb 10 vots a favor (8 PSC, 1 PP i 1 Regidora no adscrita) i 6 abstencions (4 AEB i 2  
BeC), el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número 576/2018, relatiu a Reconeixement de compatibilitat del personal al servei de l
´Administració Local per a desenvolupar segones activitats a l’Administració Pública.

II. Relació de Fets
1. Vista la petició del funcionari de carrera, senyor Oscar Manuel Chamorro Chamorro de data 
26/02/2018 i número de registre 2018-E-RC-1598 on sol·licita la compatibilitat per a l’exercici de 
l’activitat professional dins l’àrea de l’ensenyament a l’Institut de Seguretat Pública de Catalunya.

2.  Vist  el  certificat  emès  per  part  de  l’Institut  de  Seguretat  Pública  de  Catalunya  de  data 
23/02/2018.

3. Una vegada analitzat l’expedient personal del sol·licitant i valorada la seva relació laboral amb 
l’ajuntament.

4. Vist l’informe favorable del Cap de la Policia Local de data data 02/03/2018 així com l’informe 
favorable de la tècnica d’Administració General.

III. Fonaments de dret
1er.  Llei  53/1984,  de  26  de  desembre,  d’incompatibilitats  del  personal  al  servei  de  les 
administracions públiques.

2n. Reial Decret 2568/1986, de 28 de novembre, pel qual s’aprova el Reglament d’organització, 
funcionament i règim jurídic de les entitats locals (art. 50.9).

3r. Llei 21/1987, de 26 de novembre, d’incompatibilitats del personal al servei de l’Administració 
de la Generalitat de Catalunya.

4rt. Decret 214/1990, de 30 de juliol, pel qual s’aprova el Reglament del personal al servei de les 
entitats locals (art. 321 a 344).

5è. Llei 13/2005, de 27 de desembre, del règim d'incompatibilitats dels alts càrrecs al servei de la 
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Generalitat.

6è. De conformitat amb les facultats que confereix l'article 21.1 de la Llei 7/1985, de 2 d'abril, 
Reguladora de les Bases del Règim Local i les facultats delegades en aquest òrgan pel Decret 
d'Alcaldia número 2018-0052, de 23 de gener de 2018.

Per tot això, s'acorda:

Primer.  Aprovar  la  compatibilitat  per  a  l’exercici  de  l’activitat  professional  dins  l’àrea  de 
l’ensenyament a l’Institut  de Seguretat  Pública de Catalunya, al  funcionari  Sr.  Oscar Manuel 
Chamorro Chamorro, sempre que les tasques siguin compatibles amb el seu calendari laboral de 
l’ajuntament.

Segon.  El  funcionari,  haurà  d´informar  de  qualsevol  modificació  que  es  produeixi  en  les 
condicions de la segona activitat declarada.

Tercer. Notificar el present acord a l’interessat, a la Junta de personal, al Comitè d’empresa, i a 
les seccions sindicals. 

3. Millora de la implementació de la renda garantida de ciutadania (Expedient 818/2018)

Favorable Tipus de votació: Ordinària
A favor:  12,  En  contra:  0,  Abstencions:  4, 
Absents: 0

La secretària llegeix l’acord.

Seguidament, la senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Mª José Granados, qui diu: 
«Gracias  alcaldesa.  La  renda  garantida  de ciudadanía,  nace  para  poder  garantizar  que  los 
ciudadanos y ciudadanas que lo necesitan, puedan hacer frente a los gastos esenciales para su 
mantenimiento y el  de las personas que integran su unidad familiar.  Todo ello con el  fin de 
superar su situación mediante un itinerario laboral para así garantizarles una oportunidad que les 
de autonomía e independencia económica. Pero esto, no está pasando. Tenemos usuarios sin 
cita previa, los expedientes tramitados no pueden consultarse, faltan recursos técnicos, no hay 
transparencia en los procesos, no hay ayudas a las empresas para crear planes de ocupación 
que permitan que las personas que reciben la renda, puedan ponerse a trabajar y salir adelante 
por sus propios medios. El pasado mes de febrero, el PSC pidió al Síndic de Greuges que se 
implique  en  el  control  de  la  implementación  de  la  renda  garantida  de  ciudadanía,  ya  que 
consideramos que se está vulnerando algunos derechos de aquellas personas que necesitan 
urgentemente una prestación económica,  que es un derecho aprobado por el  Parlament  de 
Catalunya. El 15 de febrero finaliza el período en el cual se les tenía que comunicar la situación 
de su expediente a las primeras familias que lo solicitaron. La respuesta en la gran mayoría, es 
el silencio administrativo, lo cual hace entender que la resolución de la solicitud de la renda es 
positiva, pero las familias no reciben notificación, no pueden consultar su expediente y tampoco 
reciben la prestación. Y siguen esperando. Sólo la están cobrando las que ya recibían la renda 
mínima de inserción, el PIRMI de toda la vida. Las nuevas solicitudes siguen paradas. En febrero 
de este año 20.334 personas que han pedido cita previa para tramitarla, están aún pendientes 
de ser atendidas, sólo para solicitarla. Se han abierto 36.000 expedientes de los cuales se han 
resuelto  unos  4.000,  pero  tampoco  se  sabe  porque  como  no  hay  transparencia  tampoco 
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sabemos exactamente cuántos y ni  si  son positivos o son negativos.  Esto hace un total  de 
51.000 personas que siguen esperando, bien para cita previa o para que su expediente sea 
resuelto. Al final, los ayuntamientos se ven obligados a intentar cubrir las necesidades de estas 
familias con otras prestaciones, a acompañar a las familias en un periplo administrativo a la que 
se ven sometidos. No olvidemos, que detrás de estas cifras hay familias que lo están pasando 
mal y que necesitan urgentemente la ayuda, y los días van pasando, las familias se desesperan 
y de mientras, los temas que se supone que debía preocupar a las personas que deberían estar 
gobernando en Cataluña, no parece ser de este tipo. Qué estarán pensando estas familias, 
cuando  ven  en  los  medios  de  comunicación  los  temas  que  están  encima  de  la  Mesa  del 
Parlament? Pues probablemente que no se está haciendo lo que tenemos que hacer. Gracias”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Eli Ruiz, qui diu: “Muchas gracias señora 
alcaldesa. Felicitaciones por la explicación que acabas de darnos sobre lo que está pasando 
actualmente con la renta garantizada. Sabía que es tu tema y que lo ibas a defender así, así que 
no  voy  a  explicar  lo  que  es,  pero  sí  que  voy  a  explicar  lo  que  ha  pasado  recientemente, 
escasamente hace una semana. Hace escasamente una semana, el pasado 21 de marzo, a 
colación de  lo  que  decía  la  compañera  M.ª  José  Granados,  el  21  de marzo  del  2018,  los 
promotores de la  renta  garantizada a la  ciudadanía,  en presenta  de otras representaciones 
parlamentarias denunciaron diversos incumplimientos en la ley y destacaban la mala gestión que 
vulnera el  derecho esencial  de la ciudadanía de Cataluña y especialmente a las personas y 
familias  en  situación  de  pobreza.  Este  grupo  promotor,  además  de  denunciar  los 
incumplimientos, aportó a las diversas representaciones parlamentarias, las siguientes medidas 
de corrección para que la renta garantizada ciudadana, aprobada por unanimidad el pasado 12 
de  julio  de  2017,  pudiera  ser  más  efectiva.  Entre  las  medidas propuestas,  están  el  abono 
inmediato de las resoluciones sobre las prestaciones complementarias, evitando que el silencio 
negativo perjudique los derechos de las personas; auditar los procedimientos que desemboquen 
en resoluciones denegatorias con errores y  restricciones recurrentes;  promover  una revisión 
general  de  las  resoluciones  denegatorias  en  caso  de  constatar  un  volumen  o  porcentaje 
imprevisto e injustificado; actuar sobre la gestión administrativa del Departamento de Trabajo, 
para que actúe con respecto al cumplimiento de la ley, eficiencia, transparencia, como dictaba 
nuestra compañera y el espíritu abierto de diálogo y colaboración con entidades sociales, cívicas 
y políticas. Una ley hecha para las personas que se encuentran en una situación de extrema 
necesidad,  cuyo plazo máximo de resolución son 5 meses,  y  ya me parece exagerado por 
tratarse de una ayuda a colectivos tan vulnerables, y que pasados los 5 meses, en algunos 
casos están resolviendo administrativamente desfavorablemente, fuera de término, por causas 
como  falta  de  algún  tipo  de  documento.  Eso  es  intolerable.  Cuando  debería  ser  estimada 
automáticamente en virtud del silencio positivo, como marca la propia ley. Por otro caso se ha 
denunciado los problemas que se están presentando también en las oficinas del  SOC para 
atender a las solicitudes, y también se está denunciando la actitud de algunos directivos, que 
impiden al personal del SOC facilitar modelos de recursos de alzada a las personas solicitantes. 
Lo que está claro es que estas medidas son más que necesarias en defensa del cumplimiento 
de la ley y una gestión administrativa eficiente que respete el derecho a las personas solicitantes 
a la renta garantizada de la ciudadanía. Muchísimas gracias”.

Seguidament, la senyora alcaldessa cedeix la paraula a la senyora Pilar Paz, qui diu: “Gracias 
señora alcaldesa. La ILP de la renta de garantía ciudadana, recibió el apoyo, como sabemos, de 
más  de  120.000  personas,  que  con  sus  firmas  consiguieron  su  consideración,  debate  y 
aprobación por el Parlament. La ILP fue defendida por el portavoz de la Comisión promotora el 
26 de marzo del 2014. El objetivo de esta ILP, como ya han comentado, impulsada desde la 
ciudadanía y movimientos y entidades sociales, es el desarrollo del artículo 24.3 del Estatuto de 
Autonomía de Cataluña donde dice les persones o famílies que es trobin en situació de pobresa,  
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tenen dret a accedir a una renda garantida de ciutadania que els asseguri els mínims, una vida  
digna d’acord amb les condicions que legalment s’estableixin, para hacer frente a la pobreza  
estructural  que  sufrimos  en  Cataluña,  a  través  de  su  implementación.  El  pleno  de  este 
Ayuntamiento, ha aprobado una serie de mociones y propuestas relativas a la renta garantizada 
de ciudadanía, impulsando el conocimiento entre la ciudadanía, la recogida de firmas para su 
aprobación en el Parlament de Cataluña. En consonancia, la sociedad badienca fue impulsora 
de la campaña de recogida de firmas y difusión de la renta de garantía en Badia, a través de 
charlas, actos y mesas de sensibilización en diferentes calles de nuestra ciudad. Después de 
años de debates superando dificultades, el Parlament aprobó la renta de garantía el 12 de julio 
del  2017  con  el  apoyo  y  acuerdo  de  todos los  grupos parlamentarios.  Esta  aprobación  ha 
supuesto en términos sociales un gran avance. En términos jurídicos la aparición de un nuevo 
derecho social reconocido dentro del engranaje del ya existente. Una prestación económica para 
hacer  frente  a  la  pobreza  como  instrumento  de  primera  magnitud  para  acabar  con  las 
desigualdades en Cataluña. Además su aprobación obliga al Govern de la Generalitat a iniciar el 
despliegue  y  dotarla  de  presupuesto.  La  prestación  va  dirigida  a  personas  sin  recursos 
económicos mínimos, menos de 564 euros al mes, para atender a sus necesidades básicas y a 
personas  que  necesiten  un  complemento  de  recursos  económicos  proveniente  de  otras 
prestaciones que no les permitan atender las necesidades básicas para llevar una vida digna. 
Otras beneficiarias son las familias monoparentales sin trabajo o que tengan trabajo a tiempo 
parcial y cuyos ingresos sean inferiores a 639 euros al mes o mayores de 23 años que hayan 
creado una unidad familiar hace más de un año y no ingresen más de 564 euros, si no reciben 
ninguna prestación de servicio sanitario permanente o acogida residencial. Las personas que 
actualmente reciben la renta mínima de inserción, pasan a cobrar la renta de garantía sin tener 
que hacer  trámite  alguno.  Todas las personas beneficiarias cobrarán 564 euros  mensuales, 
ligados a un plan de inserción laboral o inclusión social. La cantidad a percibir irán aumentando 
hasta 2020, en la que pasarán a percibir el 100% de la IRSC, que actualmente es de 664 euros 
al mes. En todos los casos, todas las personas beneficiarias deberán demostrar tener más de 
dos años de residencia en Cataluña. En el acuerdo, quedaba establecido que se implementaría 
a partir del 15 de septiembre. Seis meses después, no se han puesto las bases para que todas 
las personas beneficiarias puedan acceder desde el  Departament de Treball,  Afers Socials i 
Família. Según los datos de la Generalitat, del 15 de septiembre al 15 de febrero, un total de 
61.000 personas han pedido ser beneficiarias de la renta de ciudadanía. De todas ellas, 26.000 
fueron descartadas porque no cumplían los requisitos. Las entidades promotoras de la renta, 
reconocen que las actuales perceptoras son en esencia las anteriores perceptoras de la renta 
mínima de inserción. Existe una situación de colapso que afecta a un gran número de personas 
demandantes,  ya  que  se  acumulan  solicitudes  a  causa  de  la  falta  de  personal  y  soporte 
informático, porque los programas no están siempre disponibles y en todas partes. Ante esto, 
existe  una  enorme  preocupación  por  parte  de  la  comisión  promotora,  por  el  lento  y 
desorganizado despliegue de esta ley. Además, alertan sobre la falta de transparencia ante los 
casos denegados de la percepción. Manifiestan el descontento que provoca el hecho de que no 
se haya aprobado el reglamento ni se haya constituido la comissió de seguiment que tendría que 
evaluar  este  despliegue.  En  este  contexto,  la  propia  comisión  promotora  y  algunas  de  las 
entidades que forman parte de esta comisión, exigen el correcto despliegue de la administración. 
Al mismo tiempo, siguen haciendo trabajos de información a posibles beneficiarios, haciendo 
recogida de datos de denegaciones e incidencias. Estas mismas entidades reclaman conocer al 
detalle  los  recursos  humanos  destinados  para  el  despliegue  personal  contratado,  quejas, 
incidencias  y  expedientes  resueltos  positivamente  por  silencio  administrativo.  En  definitiva 
reclaman conocer todos los detalles para que la ciudadanía tenga toda la información objetiva. 
Ante esta exposición de la situación, BeC votaremos a favor de esta propuesta de acuerdo. 
Muchas gracias”.
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La  senyora  alcaldessa  dona  la  paraula  al  senyor  Rubén  Toro,  qui  diu:  “Gràcies  senyora 
alcaldessa.  Bé,  primer  com  a  punt  creiem  que  en  una  proposta  d’acord  sobre  una  moció 
presentada per PSC i BeC, però bé, només que ho creiem. Bé, l’AEB s’abstendrà d’aquesta 
moció però voldrem aclarir alguna dada. La implementació de la renda garantida de ciutadania 
avança però renquejant. El cert és que aquells que ja es beneficiaven anteriorment del PIRMI 
van fer el salt d’una prestació a l’altre sense contratemps. Ara bé, també és cert que tal i com 
denuncia la comissió promotora de la renda garantida de la ciutadania, hi ha aspectes en el dia a 
dia de la seva implementació on conclouen que pot haver-hi incompliments de la llei, on s’estan 
denegant prestacions amb motius poc clars o poc fonamentats i destaquen també la mala gestió 
que vulnera un dret essencial de la ciutadania de Catalunya i especialment a les persones i 
famílies en situació de pobresa. Però cal posar el focus també en els elements de la mesura que 
requereixen iniciativa política perquè tots aquests han quedat en situació de paràlisi fruit de la 
manca de govern, aquesta paràlisi provocada per l’aplicació de l’article 155. Cal recordar que el 
desplegament  total  de  la  llei  s’ha  (.....)  per  fases,  amb  l’any  2020  com  a  data  límit  per 
implementar-la de forma plena. El fet de no estar desplegada encara la seva totalitat, requereix 
iniciativa  política,  però  amb la  legislatura  en  standby  i  amb un autogovern  controlat  des  de 
Madrid,  els  perills  que  la  mesura  s’estanqui  o  el  procés  d’implementació  s’allargui 
considerablement son molt  més elevats.  Prestacions de serveis com la inserció laboral  dels 
sol·licitants o la inclusió social en determinats casos han quedat embarrancats per la situació de 
bloqueig que viu el Parlament, sense executiva, gairebé tres mesos després de les eleccions del 
21D convocades per Mariano Rajoy. Sense activitat parlamentària no hi ha espai per aprovar 
nous  plans  que  nodressin  la  mesura,  punt  trascendental  per  continuar  desplegant-la.  El 
desplegament per fases de la llei es va plantejar a mitjà i llarg termini en el transcurs dels mesos. 
Comportava i comporta la redacció d’un reglament que ha de desplegar la mesura així com la 
creació d’una comissió de seguiment al Parlament, que doni cabuda a sindicats, entitats socials 
implicades i  altres actors per fiscalitzar tot  el  procés. Aquests dos punts queden ara per ara 
paralitzats,  sense  conseller  al  capdavant  del  departament,  ni  govern  al  capdavant  de 
l’administració, ni una activitat parlamentària regular, no és possible presentar una proposta de 
text regulador ni formalitzat comissions de temàtiques concretes. Pot ser que moltes persones 
que aplaudien o aplaudeixen l’aplicació del 155, impulsat pel senyor Mariano Rajoy, o M. Rajoy, 
com li vulguem dir, no sabien la magnitud de la tragèdia. Ara cal no desviar les responsabilitats 
que té l’Estat com a únic garant dels drets de la ciutadania, tant que ens tiren la Constitució a  
sobre cada dos per tres, i aquesta responsabilitat és de qui aplica la llei. Si una situació està 
bloquejada, no es pot fer més, no li donem voltes, la responsabilitat és de qui bloqueja i així 
podríem posar mil  exemples més.  Per acabar volíem acabar amb una dita pròpia del  poble 
treballador,  del  poble camperol  i  llaurador,  del  país valencià que diuen que  quan el  mal  ve 
d’Almansa a tothom alcança,  i  que fa menció a l’ocupació borbònica quan va entrar des de 
Castella  cap  al  regne  de  València  deixant  terra  cremada.  Doncs  és  això,  quan  el  mal  ve 
d’Almansa a tothom pilla independentment del seu estrat social. Gràcies».

La  senyora  alcaldessa  diu:  «Abans  de  passar  a  la  votació  volia  agrair  al  grup  de  BeC  la 
generositat d’haver deixat sobre la taula la seva moció i haver fet un text conjunt amb l’equip de 
govern».

S’aprova amb 12 vots a favor (8 PSC, 2 BeC, 1 PP i 1 Regidora no adscrita) i 4 abstencions 
(AEB), el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número 818/2018 relatiu a la Millora de la Implementació de la renda garantida de 
ciutadania.
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II. Relació de Fets
La renda garantida de ciutadania va ser aprovada el juliol de 2017 per unanimitat de tots els 
grups polítics amb representació al Parlament de Catalunya. Aquesta aprovació va ser fruit de la 
Iniciativa  Legislativa  Popular  impulsada  per  la  Comissió  Promotora  de  la  Renda  Garantida, 
formada  per  desenes  d'entitats  socials,  sindicats  i  partits  polítics,  i  té  com  a  objectiu  el 
desenvolupament de l'article 24.3 de l'Estatut d'autonomia amb la finalitat d'assegurar els mínims 
d'una vida digna a les persones i unitats familiars que es troben en situació de pobresa, per tal 
de promoure llur autonomia i participació activa en la societat.

El ple d’aquest ajuntament hem aprovat un seguit de mocions i propostes relatives a la Renda 
Garantida de Ciutadania impulsant el coneixement entre la ciutadania, la recollida de signatures 
o la seva aprovació al Parlament de Catalunya. En consonància, la societat badienca va ser 
impulsora de la campanya de recollida de signatures i difusió de la RGC a Badia mitjançant 
xerrades i taules als actes i carrers de la nostra ciutat.

La Llei 14/2017, del 20 de juliol, de la renda garantida de ciutadania, va començar a aplicar-se el 
passat 15 de setembre de 2017. Més de 300.000 persones s'han informat d'aquest nou dret 
subjectiu  mitjançant  el  telèfon  gratuït,  la  plana  web  i  l’assistent  virtual  del  Departament  de 
Treball, Afers Socials i Famílies, les oficines de Treball i les Oficines d’Afers Socials i Famílies

Mig  any  després  de  la  seva  posada  en  marxa,  i  segons  les  dades  facilitades  pel  mateix 
departament  al  mes de  febrer  de  2018,  20.334  persones que han demanat  cita  prèvia  per 
tramitar la renda garantida encara estan pendents de ser ateses. S'han obert 36.000 expedients, 
dels quals s'estan resolent uns 4.000 (un 5,3% dels expedients). Per tant, podem afirmar que 
fins el  febrer,  encara  més de 51.000 persones estaven esperant  una resolució  per  part  del 
Departament de Treball, Afers Socials i Famílies, bé per concertar una cita prèvia o perquè el 
seu expedient sigui resolt.

La posada en marxa de la renda garantida de ciutadania permet incloure, dins del sistema de 
protecció  català,  la  garantia  de  rendes,  amb  l'objectiu  que  cap  família  a  Catalunya  tingui 
ingressos  per  sota  de  l'índex  de  Renda  de  Suficiència  de  Catalunya  (IRSC).  Les  famílies 
sol·licitants han d'acreditar la manca d'ingressos suficients per poder optar a la renda garantida, 
durant els 6 mesos anteriors a la sol·licitud, a més d'altres requisits recollits en la Llei. La manca 
de celeritat en la seva tramitació perpetua i agreuja la situació de manca d'ingressos d'aquestes 
famílies.

Si bé és cert que aquelles famílies que cobraven la Renda Mínima d'inserció han passat a cobrar 
automàticament la renda garantida de ciutadania, la gran majoria dels nous beneficiaris que van 
sol·licitar-la a partir del 15 de setembre de 2017 estan encara a l'espera de resolució.

La tramitació de l’accés a aquest nou dret subjectiu per part del departament de Treball, Afers 
Socials i Famílies ha estat poc efectiva: hi ha sol·licitants sense cita prèvia tot i haver-la demanat 
fa  mesos,  el  programes  informàtics  no  estaven  suficientment  testats  i  validats  i  la  seva 
implantació ha estat desigual al conjunt dels organismes implicats en la tramitació. S’ha fet una 
distribució poc efectiva dels professionals contractats com a reforç per a la gestió d'aquesta 
prestació i una formació desigual i poc acurada dels/les gestors/es. Es realitzen requeriments de 
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documentació  ja  presentada  que  provoquen  un  allargament  dels  terminis.  Es  detecten 
resolucions denegatòries poc o vagament motivades i problemes en l'admissió com a perceptors 
de la renda garantida a persones sense sostre. Aquests casos, junt amb d'altres, han fet que el 
Departament hagi  incomplert  els terminis que fixa la  Llei  per a la resolució dels expedients, 
recollits a l'article 26 i  a la  disposició transitòria  segona.  L'única opció de reclamació de les 
famílies afectades és interposar un recurs d'alçada davant la pròpia Administració. 

Per  altra  banda,  la  manca  d'instruccions  clares  als/les  professionals  del  Servei  Català 
d'Ocupació  i  dels  Equips  Bàsics  d'Atenció  Social  dificulten  encara  més  la  tasca 
d'acompanyament i assessorament dels/les beneficiaris/àries. Els plans d'inserció laboral encara 
no s'han implementat per donar resposta a les necessitats d'aquests col·lectius, tampoc s'han 
posat  en  marxa  els  ajuts  a  empreses  per  a  la  contractació,  ni  les  taules  territorials  de 
coordinació, ni s'ha avançat en el desplegament reglamentari de la llei.

L'aplicació  de l'article  155  de la  Constitució  i  la  intervenció  econòmica de la  Generalitat  de 
Catalunya no han influït en el tràmit ni en el pagament de la prestació, tal com es va informar des 
del mateix Departament de Treball, Afers Socials i Famílies a les entitats que formaran part de la 
Comissió de Govern de la renda garantida de ciutadania. Els anteriors beneficiaris/àries d'una 
Renda  Mínima d'Inserció  han cobrat  la  nova  renda  sense  problemes,  mentre  que  els  nous 
beneficiaris no l'han cobrat per manca de resolució i execució dels nous expedients.

Estem davant d'un fet greu d'incompliment per part del Departament de Treball, Afers Socials i 
Famílies d'una Llei aprovada, negociada i consensuada amb tots els partits polítics i les entitats 
que formen part de la Comissió Promotora. Una Llei que reconeix un dret subjectiu, i en la que 
cal posar tots els recursos necessaris per fer-la eficaç i efectiva, més encara si tenim en compte 
que tant la data d'inici de la Llei com els terminis per a la resolució dels expedients van ser 
acordats amb els/les responsables del Departament. Avui dia, continuen sent els Ajuntaments els 
qui  donen  resposta  efectiva  mitjançant  prestacions  de  caràcter  social  als  beneficiaris/àries 
potencials de la renda garantida de ciutadania.

Per aquest motiu, el grup parlamentari Socialistes i Units per Avançar, junt amb representants de 
diversos ajuntaments de Catalunya, ha reclamat al Síndic de Greuges que realitzi un informe 
sobre la implantació de la renda garantida des del 15 de setembre fins a l'actualitat i que faciliti  
tot  l'assessorament  necessari  a  aquells/es  que  han  vist  vulnerats  els  seus  drets  per 
l'incompliment dels terminis per part de l'administració.

Per tot això, s'acorda: 
  
   Primer. El Ple d’aquest Ajuntament vol expressar el seu recolzament a la Llei 14/2017, del 20 de 

juliol, de la renda garantida de ciutadania, i exigeix a la Generalitat de Catalunya el seu correcte 
desplegament.

   Segon. Instar al Departament de Treball, Afers Socials i Famílies de la Generalitat de Catalunya 
a:
a.  Accelerar  el  procés  d'adjudicació  de  cites  prèvies  de  la  renda  garantida  de  ciutadania, 
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informant l'interessat/da d'aquelles oficines amb la llista d'espera més curta.

b. Resoldre els expedients oberts incrementant notablement el personal de la Direcció General 
d'Economia Social, el Tercer Sector, les Cooperatives i l'Autoempresa per a aquesta finalitat.

c. Informar a les persones sol·licitants sobre la situació del seu expedient dins els terminis que 
marca la Llei, així com obrir vies de revisió per aquells expedients que finalment quedin rebutjats, 
especialment en casos de menors, persones amb dependència i dones víctimes de violència 
masclista.

d. Prioritzar la resolució dels expedients que superin els 5 mesos d’espera.

e.  Facilitar  a  través  del  web  de  la  Generalitat  de  Catalunya  el  formulari  de  reclamacions i 
d'interposició d'un recurs d'alçada per aquells beneficiaris/àries que hagin vist vulnerats els seus 
drets en relació a la Llei.

f. L’Ajuntament de Badia del Vallès com a entitat promotora i defensora de la RGC es compromet 
a fer un pas més realitzant tasques d’informació, suport i divulgació dels requisits per accedir-hi a 
través de l’Àrea d’Atenció a les Persones i l’OAC .

g. Destinar els recursos tècnics i de personal necessaris  per a una atenció de qualitat a les 
oficines del Servei d'Ocupació de Catalunya i als Serveis Socials Bàsics.

h.  Constituir  de  forma immediata  les taules territorials  de coordinació,  on hi  siguin  presents 
representants de la Direcció General d'Economia Social,  el  Tercer Sector,  les Cooperatives i 
l'Autoempresa, del Servei d'Ocupació de Catalunya, dels Serveis Socials i dels ajuntaments o 
Consells Comarcals.

i. Iniciar el desplegament del decret regulador del reglament que desenvolupa la renda garantida 
de ciutadania.

j.Iniciar la tramitació dels ajuts a empreses per a la contractació de persones beneficiàries de la 
renda garantida.

Tercer.  Instar  al  Departament  de  Treball,  Afers  Socials  i  Família  a  realitzar  un  exercici  de 
transparència en la gestió i  ha informar-ne en temps i forma a la Comissió Promotora , fent  
públiques les dades i l’estat de situació del desplegament de la Renda Garantida de Ciutadania.

Quart.  Instar al Departament de Treball, Afers Socials i família que la prestació s’apliqui sense 
caràcter restrictiu.

Cinquè.  Instar la posada en marxa , en el  moment que es formi Govern a Catalunya, de la 
Comissió de Govern de la RGC que ha de realitzar les funcions d’òrgan de seguiment de la 
RGC.

    Sisè. Instar, en el moment que es formi Govern a Catalunya a l’elaboració i aprovació del decret 
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del Reglament per desenvolupar la RGC.

Setè. Traslladar aquest acord al Departament de Treball, Afers Socials i Famílies, i a la Comissió 
promotora de la renda garantida de ciutadania. 

4. Per la defensa dels drets humans del poble saharauí (Expedient 912/2018)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

La secretària llegeix l’acord.

A continuació la  senyora alcaldessa dona la paraula al  senyor Iván Sanz,  qui  diu:  «Gracias 
alcaldesa. Bueno, en primer lugar dejar de manifiesto que habían mociones bien reflejadas por 
el...  en este caso nos hemos visto reflejados por el  PSC, han sido impulsadas por el  grupo 
municipal BeC y se han pasado como propuesta de acuerdo. Para ponerlo un poco en contexto, 
aunque bueno, todos conocemos la situación del Sáhara Occidental, no deja de ser un territorio 
que se encuentra en el norte de África, en el lado izquierdo, a orillas del océano Atlántico y es 
uno de los 17 territorios no autónomos desde que fue introducido, cuando era una provincia 
española en 1960, a través de la Asamblea General de las Naciones Unidas. Su proceso de 
descolonización  fue  interrumpido  en  el  76  cuando,  en  este  caso  España,  su  potencia 
administradora abandonó el Sáhara Occidental en manos de Marruecos y Mauritania. Desde 
entonces,  la  ocupación  por  Marruecos  se  caracteriza  en  el  territorio  por  las  sistemáticas 
violaciones de derechos humanos de la población saharaui. Actualmente, parte de la población 
saharaui  vive en el  territorio  ocupado de Marruecos,  mientras que otra  parte,  lleva viviendo 
décadas en varios campamentos de refugiados en Tinduf, situado en Argelia. Se trata de un 
conflicto que puede catalogarse como olvidado o silenciado y al que hace 42 años después el 
proceso  de  descolonización  sigue  pendiente  a  causa  de  intereses  políticos  y  económicos, 
condenando a este pueblo a una situación injusta y vulnerable, siendo la última colonia africana 
que  aún  no  ha  podido  ejercer  su  derecho  a  la  autodeterminación.  El  PSC Badia  condena 
firmemente  la  violencia  por  parte  de  Marruecos  de  los  derechos  humanos  de  la  población 
saharaui y rechaza situaciones como por ejemplo sabiendo que Marruecos ocupa ilegalmente el 
territorio  por  lo  que no  posee  ningún título  de soberanía  sobre  éste  y  que aún así  usurpe 
legítimamente los recursos naturales, como los hidrocarburos, los fosfatos, la pesca y el turismo 
del  Sáhara  Occidental.  Otro  ejemplo  de esta  situación injusta  sería  relacionado,  como bien 
recoge la moción,  en función de los hechos que se produjeron en el  desmantelamiento del 
campamento de Gdem Izik, en el 2010, donde se supone que debería haber estado por encima 
el Pacto Internacional por los Derechos Civiles y Políticos que Marruecos firmó en el 77, pero 
que desde luego no lo está respetando en el Sáhara Occidental, siendo además, especialmente 
castigado  los  y  las  activistas  saharauis  que  reivindican  el  derecho  de  autodeterminación. 
Estamos totalmente de acuerdo con lo que declaró Heva Morayef y resume en este caso muy 
bien la situación, que es la Directora de la investigación de Amnistía Internacional para el norte 
de  África,  cuando  manifestó,  que  en  el  juicio  de  2010,  la  mayoría  de  los  acusados  que 
declararon ante el  tribunal,  los habían torturado por hacerlos confesar o auto-incriminarse o 
incriminar a un tercero, y añadió que si el tribunal realmente hubiese querido darles un juicio 
justo,  a  estas  alturas  ya  habría  realizado  una  investigación  adecuada  de  las  denuncias  de 
tortura. Así pues, podríamos hablar y, en este caso sobre este tema durante un buen rato, pero 
para  resumir,  una  vez  más,  el  PSC  manifiesta  su  rechazo  a  la  violencia,  a  todos  tipo  de 
violencias, en este caso a la que se somete sobre el pueblo saharaui. Gracias”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Eli  Ruiz, qui diu: “Después de 42 años 

Ajuntament de Badia del Vallès

Avinguda Burgos s/n, Badia del Vallès. 08214 (Barcelona). Tel. 937182216. Fax: 937182042



 

desde,  por  decirlo  de  alguna  manera,  el  “desentendimiento”  de  España  con  el  territorio 
saharaui, parece  haberse  convertido  oficialmente  en  un  conflicto  que  no  está  en  la  agenda 
política. En cualquier caso, más allá de la cuestión puramente concerniente al futuro político del 
pueblo saharaui, en el contencioso con el reino de Marruecos, el principio de la universalidad de 
los derechos humanos implica que la defensa de éstos debe trascender las sensibilidades e 
identidades  de  tipo  ideológico  o  político  de  cada  cual. Precisamente,  en  el  marco  de  las 
conversaciones que en el seno de las Naciones Unidas se han vuelto a producir en estos últimos 
meses entre el Frente Polisario, que ahora he sabido que no se llama así, y Marruecos, los 
derechos humanos no parecen estar sobre la mesa. Sin embargo, es preciso no olvidar que una 
eventual negociación política no puede pasar por alto los problemas de los derechos humanos 
que asolan a la población del territorio. En el Sáhara Occidental, como en tantos otros lugares 
del planeta, no podrá haber paz ni acuerdo político viable sin atender a los derechos humanos y 
a la reparación para las víctimas. El pueblo saharaui se ve sometido a restricciones de libertad 
de movimientos en un territorio sometido a ocupación militar.  Este secuestro a la libertad de 
movimientos,  es fruto  de la  acción militar  del  Ejército  marroquí  iniciada  en junio  de 1982  y 
desarrollada  durante  los  años  álgidos  del  conflicto  armado. El  muro  que  divide  el  Sáhara 
Occidental está escoltado por un alto número de efectivos militares marroquíes así como una 
cantidad bastante inferior de miembros del ejército saharaui. Tal como han anunciado diversas 
organizaciones internacionales de defensa de los derechos humanos como el Front Line, Human 
Rights Watch o Amnistía Internacional, así como el mismo Alto Comisionado de las Naciones 
Unidas  para  los  Derechos  Humanos, las  asociaciones  de  derechos  humanos  en  el  Sáhara 
Occidental son blanco habitual de las acciones represivas de las autoridades marroquíes. Tras 
sufrir   abusos  policiales, El  Mami  Amar  Salem  fue  abandonado  en   febrero  de  2006  por   las 
fuerzas   de   seguridad   marroquíes   en   la   frontera   que   separa   el   Sáhara   Occidental   de 
Mauritania, en tierra de nadie.  Como acreditan  las muestras de preocupación realizadas por 
parte tanto del Comité de derechos humanos como del Comité contra la tortura de las Naciones 
Unidas, así como las organizaciones internacionales de los derechos humanos,  la tortura y los 
malos   tratos   son   una   constante   en   los   centros   de   detención   marroquíes   en   el   Sáhara 
Occidental, lo cual no impide que sólo se exija a los funcionarios culpables de tales actos una 
responsabilidad disciplinaria, en caso de imponerse alguna sanción. Especialmente inquietante 
es la falta de investigaciones realizadas de manera independiente en las comisarías de policía y 
otros lugares de detención para cerciorarse de que no se practican en ellos torturas ni malos 
tratos. Muchos de los detenidos aseguraron haber sido torturados o maltratados, ya fuera con el 
objeto de que firmaran una confesión,  para disuadirles de continuar con las protestas o como 
castigo por reivindicar la independencia del Sáhara Occidental respecto a Marruecos. Acusados 
de manifestación con violencia y de espionaje a favor del Frente Polisario, fueron juzgados y 
condenados primero a ocho meses de prisión que, tras la apelación,  quedaron en tres, si bien 
gracias a la  intervención de una ONG sueca lograron salir  del país y evitaron así   tener que 
cumplir   la   condena.  Si   bien   la   instancia   de  equidad   y   reconciliación   constituida  por   el   rey 
Mohamed VI a modo de comisión de la verdad emitió un informe en noviembre de 2005, pese a 
las   promesas   del   gobierno   marroquí, a   día   de   hoy,   no   ha   sido   publicada   la   lista   oficial   y 
exhaustiva  de   los  casos  de  desapariciones   forzadas   registradas  en  el  Sáhara  Occidental   y 
ningún progreso se ha realizado respecto al acceso a la justicia de víctimas y la rendición de 
cuentas  de  los   responsables  de  los  crímenes. La  jurisprudencia   internacional  en materia  de 
derechos humanos ha afirmado ya en reiteradas ocasiones, que en el camino de la búsqueda de 
la verdad, la justicia y la reparación para las víctimas de violaciones de los derechos humanos, 
las  funciones respectivas de  las comisiones de  la verdad y  los  tribunales de  justicia no son 
permutables ni se pueden confundir, sino que son complementarias. En este sentido, en la línea 
de   las   obligaciones   de   Marruecos   conforme   al   Derecho   Internacional   de   los   Derechos 

Ajuntament de Badia del Vallès

Avinguda Burgos s/n, Badia del Vallès. 08214 (Barcelona). Tel. 937182216. Fax: 937182042



 

Humanos, las   autoridades   del   reino  alauí,   han  de   colaborar   con   la   justicia   española   en   la 
investigación  y  depuración  de   las   responsabilidades  penales   individuales  por   los  delitos  de 
tortura y genocidio, delitos sobre cuya investigación en base al principio de jurisdicción universal 
ha reconocido su competencia el  29 de octubre de 2007, el  MagistradoJuez Central  de    la 
Instrucción Baltasar Garzón. En cuanto a la omisión de garantías procesales y vulneración del 
derecho  al  debido  proceso,  los  estudios  sobre  el   terreno   realizados  por   las  organizaciones 
diversas como Amnistía Internacional o el Consejo General de la Abogacía Española dan cuenta 
con rotundidad de que realmente las carencias que muestra el  sistema judicial  marroquí,  en 
especial cuando se trata de juzgar a personas saharauis, son de tipo estructural y no meras 
deficiencias ocasionales. En el mismo sentido, la Misión de la Oficina del Alto Comisionado para 
los Derechos Humanos de Naciones Unidas, en base a lo que se pudo observar con ocasión de 
su visita sobre el terreno en mayo y junio de 2006, manifestó sus preocupaciones acerca de la 
existencia de graves deficiencias en la garantía del derecho a un juicio justo. En el informe, se 
recoge información relativa a casos diversos de cuyo seguimiento se ha encargado Amnistía 
Internacional y del cual existe un informe de la Misión del Alto Comisionado para los Derechos 
Humanos   de   Naciones   Unidas, de  septiembre   de   2006.  Sobre  los  derechos  económicos, 
sociales y culturales, y el expolio de los recursos naturales del Sáhara Occidental, que antes 
comentaba Iván, el saqueo y la erosión de los recursos naturales del Sáhara Occidental, ponen 
en seria crisis el  desarrollo del pueblo saharaui y cuestiona  los deberes  jurídicos del estado 
marroquí  en relación con  la protección y realización de  los derechos económicos, sociales y 
culturales de los territorios sobre los que ejerce un poder de facto, como es el caso del Sáhara 
Occidental. Durante los últimos 30 años, la ruptura del principio de soberanía permanente sobre 
los recursos naturales, reconocido en resoluciones de  la Asamblea General de  las Naciones 
Unidas, así   como   en   los   Pactos   Internacionales   de   Derechos   civiles   y   políticos y 
económicos, sociales   y   culturales   de   1966, ha   venido   realizándose   por   medio   de   acuerdos 
bilaterales entre Marruecos y estados extranjeros o compañías privadas internacionales, entre 
las  diversas  fórmulas  de usurpación de  los  bancos de pesca de  las  costas saharauis  y  de 
prospección  de  hidrocarburos   y   fosfatos  en  el   territorio. En  ninguno  de  estos   casos   se  ha 
solicitado la participación de los legítimos representantes del pueblo del Sáhara Occidental. En 
conclusión, en el Sáhara Occidental, la cuestión de los derechos humanos transcurre de forma 
paralela a la problemática relativa al derecho de libre determinación, si bien el principio de la 
universalidad de los derechos humanos obliga a colocar la mirada por encima de debates de tipo 
estrictamente político y apreciar el auténtico problema humano derivado de la grave situación en 
la que se encuentran estos derechos en los territorios ocupados del Sáhara Occidental. Dentro 
del seno de la comunidad internacional, potencias de primer orden como Estados Unidos o la 
Unión Europea o los estados que la integran, han jugado un papel de primer nivel y así siguen 
haciéndolo hoy en día en el dibujo del panorama político del Sáhara Occidental, el cual proyecta 
un efecto indudablemente pernicioso sobre la realidad de los derechos humanos. En cualquier 
caso, la responsabilidad primera de lo que acontece en el Sáhara Occidental,  en materia de 
derechos humanos, es del ocupante, junto con la responsabilidad de los estados en la era de la 
globalización de las empresas transnacionales, aumentan su cuota de poder y pueden llegar a 
ejercer una gran presión sobre las políticas públicas, de las cuales, en muchas ocasiones se 
producen   agresiones   a   los   derechos   humanos, por   las   cuales   las   empresas   deben   rendir 
cuentas.  En   el   caso   del   Sáhara   Occidental, determinadas   empresas   transnacionales   han 
participado   con   papel   protagonista   en   el   expolio   de   los   recursos   naturales   del   pueblo 
saharaui. La   vulneración   del   derecho   al   debido   proceso   para   los   imputados   de   origen 
saharaui, fundamentalmente   cuando   se   trata   de   defensores   y   defensoras   de   los   derechos 
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humanos y activistas políticos, constituye un mal patológico del sistema judicial marroquí en los 
territorios. Una   auténtica   reparación   para   las   víctimas   de   los   abusos   cometidos   durante   el 
conflicto armado en los años posteriores, en especial respecto a los casos de desapariciones 
forzadas, debe cimentarse tanto sobre la búsqueda de la verdad como sobre el pilar básico de la 
justicia y la lucha contra la impunidad. En el Sáhara Occidental, como en tantos otros lugares del 
planeta, no será viable ningún tipo de acuerdo político entre las partes, sin resolver antes los 
motivos de preocupación relativos a  los derechos humanos y sin garantizar  debidamente   la 
reparación que merecen  las víctimas. Quiero destacar también el  reconocimiento al  legítimo 
gobierno de la RASD y el Frente Polisario y el derecho de autodeterminación que legalmente les 
corresponde al pueblo saharaui. Asimismo, solicito al Gobierno de España que le dé el estatus 
diplomático a la representación del Frente Polisario en España, único y legítimo representante 
del pueblo saharaui, reconocido así por la ONU, y se inste al Gobierno de España, a la Comisión 
Europea y, a la comunidad internacional que promuevan todas las iniciativas políticas que sean 
necesarias para lograr una solución justa y definitiva, mediante la celebración de referéndums, 
conforme a las resoluciones de las Naciones Unidas. Insto a las autoridades marroquíes a que 
cesen las persecuciones contra los y las activistas saharauis de derechos humanos, que liberen 
a los presos políticos saharauis y aclaren el destino de las personas desaparecidas. También 
insto a que el estado colabore para trabajar en los campamentos de refugiados saharauis y en 
las  zonas  ilegalmente  ocupadas  por  Marruecos,  así  como  apoyar  el  Enviado  al  Secretario 
General de las Naciones Unidas para el Sáhara Occidental. Yo estoy segura, personalmente, 
que los badienses estarán orgullosas de que este ayuntamiento colabore activamente en la 
difusión y en la ayuda del programa Vacaciones en paz. Muchísimas gracias”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Pilar Paz, qui diu: “Gracias señora alcaldesa. 
BeC votaremos a favor de esta propuesta de acuerdo, pero haremos nuestra intervención en la 
siguiente propuesta. Gracias”.

S’aprova per unanimitat (8 PSC, 4 AEB, 2 BeC, 1 PP i 1 Regidora no adscrita), el següent acord:

I. Identificació de l’expedient
Expedient número 912/2018 relatiu a la defensa dels drets humans del poble saharauí

II. Relació de Fets
El 27 de febrer del 1976 es va proclamar la República Àrab Sahrauí Democràtica (RASD), 42 
anys després el procés de descolonització segueix pendent. La injusta situació porta a que de 
forma sistemàtica es vulnerin els drets humans en tot el territori ocupat, un d’aquests exemples 
és el del cas dels presos del campament de la dignitat de Gdem Izik.

El campament de Gdem Izik va ser el primer dels grans moviments que es van produir a la 
majoria  dels països àrabs i  que es van conèixer  com la primavera àrab.  La protesta  es va 
celebrar a les afores de Al-Aaiun ocupat, on milers de persones van aixecar un campament de la 
dignitat, pacífic, fins que van arribar les forces marroquines i el van desmantellar violentament.

Com a conseqüència d’aquest, les autoritats marroquines van arrestar arbitràriament als que han 
acabat sent els bocs expiatoris de l’acció. El conseqüent judici que va començar al desembre de 
2016, s'ha celebrat en un tribunal civil, el de Salé, després que el Tribunal de Cassació revoqués 
les penes inicialment imposades contra els activistes sahrauís per un Tribunal Militar l’any 2013, 
ordenant la repetició del judici, per falta de proves.

El  Tribunal  civil  marroquí  de  Salé  va  dictar  el  passat  mes  de  juliol  severíssimes  i  injustes 
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condemnes contra 21 dels 24 presos polítics jutjats per la seva participació al campament de la 
dignitat de Gdeim Izik el 2010, imposant penes que inclouen, en vuit casos, la cadena perpètua, 
tres a trenta anys de presó, cinc a vint-i-cinc anys, i  tres a vint anys. Només dos activistes 
sahrauís estan en llibertat després d'haver complert més anys a la presó dels que el tribunal ha 
dictat per a ells. 

Les missions internacionals d'observació jurídica presents en els judicis, com les del Consell 
General de l'Advocacia Espanyola, Human Rights Watch, Amnistia Internacional o Centre Robert 
F. Kennedy, han denunciat nombroses irregularitats i la manca de garanties processals suficients 
per qualificar el judici com a just i transparent, a més de qualificar al Tribunal de Salé com un 
tribunal extra-territorial, sense competència per jutjar els fets ja que el  Regne del Marroc no 
compta amb jurisdicció sobre el Territori No Autònom del Sàhara Occidental.

De la mateixa manera, han reiterat que el Comitè de l'ONU contra la Tortura va concloure el mes 
de novembre de 2016 que el Marroc havia vulnerat la Convenció contra la Tortura en relació a un 
dels condemnats, Naama Asfari, assenyalant a més que el Tribunal no hauria de tornar a basar 
les seves sentències en confessions obtingudes mitjançant tortures o maltractaments. En aquest 
sentit l'Audiència Nacional Espanyola va concedir a l'octubre de 2016 l'Estatut de Refugiat Polític 
a  Hassanna  Aalia,  un  dels  activistes  jutjat  en  rebel·lia  i  condemnat  a  cadena  perpètua  pel  
Tribunal Militar marroquí.

Per tot això, considerant que el Sàhara Occidental és l'únic Territori No Autònom sota ocupació 
estrangera sense una Potència administradora reconeguda internacionalment. Cal recordar que 
l’ocupació per part del Marroc és il·legal en virtut del segon article comú als quatre convenis de 
Ginebra. Aquesta afirmació s’ha confirmat amb els últims veredictes del Tribunal de Justícia de la 
Unió  Europea  en  el  que  s’han  considerat  il·legals  els  acords  bilaterals  pesquers  sota 
l’argumentació que el Sàhara Occidental no pertany al Marroc, motiu pel qual no pot explotar els 
recursos naturals sahrauís sense el seu consentiment. Així com que aquests vulneren l’obligació 
de la UE de respectar el dret d’autodeterminació del poble sahrauí. 

També  cal  denunciar  que  la  Missió  de  les  Nacions  Unides  per  al  Referèndum  al  Sàhara 
Occidental, la MINURSO, no té en el seu mandat de competències el de supervisar els drets 
humans,  el  que  és  una  greu  anomalia  en  relació  a  totes  les  missions  d’aquest  organisme 
internacional.

Per tot això, s'acorda:
 
Primer.-  El  govern  espanyol  sol·liciti  l'anul·lació  dels  judicis  en  tant  que  els  fets  es  van 
circumscriure al Sàhara Occidental, Territori No Autònom pendent de descolonització i ocupat 
il·legalment pel Marroc, i per tant, fora de la sobirania, competència i jurisdicció de l'esmentat 
Tribunal.

Segon.- El govern espanyol exigeixi una investigació independent, en el marc del Consell de 
Drets  Humans  de  Nacions  Unides,  que  aclareixi  els  fets  que  es  van  produir  en  el 
desmantellament  del  campament  de  Gdeim  Izik,  i  determinar  la  situació  de  les  persones 
injustament condemnades, especialment sobre les irregularitats denunciades per les missions 
internacionals  relatives  a  les  confessions  realitzades  presumptament  sota  tortures  o 
maltractaments.

Tercer.- El govern espanyol, el govern de la Generalitat de Catalunya i l’Ajuntament de Badia del 
Vallès condemnin les violacions manifestes i fefaentment provades dels drets humans i llibertats 
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fonamentals que es produeixen al Sàhara Occidental.

Quart.- El govern espanyol persegueixi fins el compliment de la sentència del Tribunal de Justícia 
Europeu en relació al Sàhara Occidental del 21 de desembre de 2016, on es reafirmava que el 
Sàhara Occidental no forma part del regnat del Marroc. Així, els acords comercials entre la Unió 
Europea i el Marroc, no són aplicables al Sàhara Occidental, y per tant no es poden establir 
activitats  comercials  ni  exportar  els  recursos  naturals  del  Sàhara  Occidental  sense  el 
consentiment de la població Sahrauí. 

Cinquè.-  L’Ajuntament  de Badia  del  Vallès  reafirmi  el  seu  compromís  amb els  projectes  de 
cooperació amb el Sàhara Occidental que es gestionen en les diferents entitats del municipi.

Sisè.- Traslladar aquests acords a la Presidència del Parlament Europeu, a la Presidència del 
Consell Europeu, a la Comissió Europea, a la Comissària Europea d’Afers Exteriors i Política de 
Seguretat,  al  Ministeri  espanyol  d’Afers  Exteriors,  a  la  Missió  Permanent  d’Espanya  a  les 
Nacions Unides, als grups parlamentaris del Parlament de Catalunya, el Senat i el Congrés dels 
Diputats, a la Delegació de la RASD a Espanya i a Catalunya, al Frente Polisario, al Consolat del 
Marroc a Barcelona, a l’Ambaixada del Marroc a Espanya, a la federació d’ACAPS Catalunya, 
CEAS i a les diferents associacions del municipi en defensa del Sàhara Occidental i dels drets 
humans.

5. Per reactivar i impulsar programes de desenvolupament i sensibilització de la situació 
en el Sahara Occidental i en els camps de refugiats a partir del nostre agermanament amb 
Boujdour (Expedient 913/2018)

Favorable Tipus de votació: Unanimitat

La secretària llegeix l’acord.

Seguidament,  la  senyora  alcaldessa dona la paraula al  senyor Iván Sanz,  qui  diu:  «Gracias 
alcaldesa. Bueno, fruto de este tipo de injusticias, que hemos visto en la anterior moción, que ha 
sufrido y sigue sufriendo el Sáhara Occidental, hace ya 21 años, en 1997, si no recuerdo mal, 
por  lo  que  me  dicen,  decidimos  que  Badia  se  hermanara  con  un  municipio  del  Sáhara 
Occidental, que todos conocemos como Boujdour, que ahora nos informan que ha cambiado de 
nombre y estamos a la espera a ver si el representante de la República del Sáhara aquí en 
Cataluña nos lo acaba de decir.  De esta manera, dejando de manifiesto el  compromiso que 
siempre ha tenido la ciudad, el Ayuntamiento de Badia, con la situación del Sáhara Occidental.  
Actualmente, cabe reconocer que nos encontramos en un momento de reactivación de dicho 
agermanament, a través del contacto, como bien decía de Mac Ladic, que nos ha ofrecido y nos 
ha puesto encima de la mesa una serie de proyectos para así impulsar el agermanament y por 
ejemplo,  para  empezar  y  que ya avanzaba  antes  la  regidora  Eli,  por  la  inmediatez  que se 
entiende porque es ahora ya en las vacaciones de verano, el proyecto de «Vacaciones en pau». 
Con respecto a este proyecto, hace ya años participábamos muy activamente de él, consiste que 
en familias españolas, durante el período de vacaciones, julio y agosto en concreto, se animen a 
tener con ellos a niños o niñas saharauis. Como ayuntamiento, la colaboración, pese a que la 
reunión con Mac fue reciente, ya ha empezado, le hemos impreso a una entidad carteles, unos 
de información, para que puedan los vecinos y las vecinas de Badia ver el proyecto, en qué 
consiste el proyecto y llamar en este caso para tener más información del proyecto, y otro que 
tenemos pendiente de enviarlo a imprimir a que nos lo confirmen la semana que viene, ya que 
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ahora Mac está en los campamentos, para que el día 20, a las 7 de la tarde, si todo va bien, 
puedan ellos mismos explicar el proyecto en la Biblioteca. Además, hemos hecho una nota de 
prensa, lo hemos compartido en las redes institucionales, para de esta manera poder hacer que 
sea visible y que pueda llegar al  mayor número de personas.  Como decimos, veréis que el 
número de contacto es el del ayuntamiento, ha sido a petición propia de la entidad, para que 
seamos nosotros quien canalicemos las llamadas y de esta manera facilitar la recepción de esas 
llamadas.  Además,  y  acabo,  también  mostramos  nuestro  compromiso  para  dar  soporte 
económico para pagar billetes de avión, tanto de niños o de niñas que puedan finalmente venir a 
España.  Ésta,  por  eso,  es  la  primera  acción,  como  decía,  con  la  que  hemos empezado  a 
reactivar l’agermanament,  y no será la única,  ya que además, vamos a constituir  el  Comité 
d’agermanament, para que sea el instrumento que fomente y dinamice y asegure la participación 
de la población, en este caso, y contribuya a que l’agermanament se vuelva a dotar de contenido 
y de sentido, no únicamente del ayuntamiento, sino también con nuestros vecinos y nuestras 
vecinas. Es el primer paso, nos queda mucho por hacer, pero estamos convencidos que juntos lo 
podremos hacer. Gracias”.

Seguidament  la  senyora alcaldessa dona la paraula a la  senyora Eli  Ruiz,  qui  diu: “Muchas 
gracias señora alcaldesa. Bien, solamente recordar que durante la sesión plenaria, celebrada el 
pasado 27 de septiembre de 2017, BeC presentó una moción que este ayuntamiento aprobó por 
unanimidad, la propuesta de acuerdo para reactivar e impulsar programas de desarrollo y de 
sensibilización de la situación en el Sáhara Occidental y los campos de refugiados a partir del 
hermanamiento  con  el  campamento  saharaui  de  Boujdour.  Entre  otros  puntos,  el  acuerdo 
instaba a trabajar activamente en la creación de un comité de hermanamiento que impulse las 
campañas de sensibilización y actividades de conocimiento de la  situación entre  Badia y  el 
pueblo saharaui,  y a continuar apoyando el  programa de “Vacaciones en paz” en Badia del 
Vallés,  así  como  defender,  como  institución,  un  referéndum  en  el  Sáhara  Occidental.  Esta 
moción, se trataba de una moción de solidaridad con el pueblo saharaui. La semana pasada, 
mantuvimos una reunión con dos colaboradores miembros de…. no sé si estoy diciéndolo bien, 
pero yo diría que es un miembro de la Federación de asociaciones de solidaridad con el pueblo 
saharaui,  corregirme  si  me  equivoco,  a  través  del  delegado  de  la  República  Saharahui  en 
Cataluña,  quien  nos  ha  solicitado  ayuda  para  dar  visibilidad  mediante  campañas  de 
sensibilización  del  conflicto  que  vive  el  pueblo  saharaui,  a  través  de  programas  de 
hermanamiento  como  el  programa  “Vacaciones  en  paz”.  Como  comentaba  antes,  tanto  la 
moción, que fue una propuesta de acuerdo presentada el 27 de septiembre de 2017, como la 
moción que tenemos aquí presente, así como las peticiones de la pasada reunión que tuvimos, 
van muy en la línea de lo que al final vamos a aprobar aquí y el mes que viene volveremos a 
aprobar otra cosa muy relacionada con este tema, y bueno, y estoy segura que los badienses 
estarán orgullosos de que este ayuntamiento colabore activamente en la difusión y ayuda al 
programa de  “Vacaciones en paz” y  que volvamos a impulsar y a reactivar el  programa de 
hermanamiento. Muchísimas gracias”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Pilar Paz, qui diu: “Gracias señora alcaldesa. 
Como no puede ser  de otra  forma,  BeC apoyamos este  acuerdo.  El  mundo está  hecho un 
desastre, los conflictos armados, el cambio climático que genera hambrunas, las desigualdades 
económicas generadas por un capitalismo salvaje entre fronteras administrativas,  la  falta  de 
libertades y derechos, los sistemas totalitarios y la explotación irracional de recursos económicos 
en algunas zonas, hacen de la existencia de millones de personas refugiadas en diferentes 
lugares del planeta por diferentes causas. El caso de la descolonización inacabada en el Sáhara 
Occidental, de los miles de refugiados, de la falta de desarrollo en la zona y la falta de respeto 
mínimo por los derechos humanos en la zona, es lo que hoy nos ocupa en esta sala de plenos. 
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El Estado español tiene una deuda con el pueblo saharaui. Lo tiene porque dejó desatendidos a 
miles de ciudadanos y ciudadanas españolas a manos de Marruecos, que ocupó de manera 
ilegal sometiendo a una represión brutal al pueblo saharaui. Esta represión se tradujo en una 
revuelta que acabó en una guerra de autodefensa aún hoy inacabada. El Estado español es 
corresponsable del abandono que el pueblo saharaui ha tenido a lo largo de estos 42 años. Ni 
los  gobiernos  del  UCD,  PP y  PSOE han  tenido  la  intención  política  de  realizar  la  presión 
internacional  para  conseguir  la  realización  de  un  referéndum  de  autodeterminación  bajo  la 
supervisión de la ONU. Además, el Estado español ha seguido aceptando la firma de acuerdos 
para la explotación de diferentes bienes naturales, entre ellos, los barcos pesqueros, entre el 
gobierno marroquí y las instituciones europeas. El gobierno de justicia de la UE ha determinado 
la ilegalidad de tales acuerdos, pues el actual estatuto del Sáhara como territorio autónomo no 
permite estas firmas por parte del gobierno marroquí. Y los diferentes gobiernos de España han 
participado de estos acuerdos sin poner en duda la fundamentación legal de los mismos. A nivel 
municipal, el abandono que desde la concejalía de Cooperación se ha tenido sobre el proyecto 
de hermanamiento con Boujdour es un ejemplo más del  olvido en el  que no deberían caer 
nuestros  hermanos  y  hermanas  saharauis.  Desde  hace  años  que  hemos  abandonado  los 
principios fundamentales en los que se basa este hermanamiento.  A título de ejemplo,  esta 
propuesta viene de mayo del 2017 y la estamos aprobando a día de hoy. Uno de los acuerdos 
habla de la acogida de niñas y niños en el proyecto  “Vacaciones por la paz”que deberemos 
ponernos las pilas para hacerlo realidad para este próximo julio. Si ya estuviésemos trabajando 
hace meses,  estamos seguras de que el  proyecto  estaría  más maduro  entre  la  ciudadanía 
badiense. De todas maneras, de nada sirve lamentarse por lo no hecho, pero el olvido nos hace 
caer en los errores cometidos en el pasado. Desde BeC esperamos que el día de hoy suponga 
un punto de inflexión a partir del cual Badia vuelva a ser la boca y oídos de Boudjour. Volvamos 
a convertir nuestro municipio en la reclamación de justicia por la que llevan peleando 42 años 
nuestras hermanas saharauis. Una justicia que exigimos hoy sea reclamada por el  gobierno 
español ante las sentencias por los hechos ocurridos en el campamento de Gdem Izik en 2010. 
Tal y como dice la moción, el campamento de Gdem Izik va a ser el primer dels grans moviments 
que es van produir a la majoria dels països àrabs i que es van conèixer com la primavera àrab. 
La protesta, es va celebrar a las afores de Al Alauin ocupat, on milers de persones van aixecar 
un  campament  de  la  dignitat  pacífic  fins  que  van  arribar  les  forces  marroquines  i  el  van 
desmantellar  violentament.  Com  a  conseqüència  d’aquests,  les  autoritats  marroquines  van 
arrestar arbitràriament als que han acabat sent els bocs expiatoris de l’acció. El conseqüent 
judici  que va començar al  desembre del  2016 s’ha celebrat  en un tribunal  civil,  el  de Salé, 
després  que  el  tribunal  de  cassació  revoqués  les  penes  inicialment  imposades  contra  els 
activistes saharauis per un tribunal militar l’any 2013, ordenant la repetició del judici per falta de 
proves.  El  tribunal  civil  marroquí  de Salé,  va  dictar  el  passat  mes de juliol,  severíssimes e 
injustes  condemnes  contra  21  dels  24  presos  polítics  jutjats  per  la  seva  participació  al 
campament de la dignitat Gdem Izik al 2010, imposant penes que inclouen en 8 casos la cadena 
perpètua, 3 a 30 anys de presó, 5 a 25 anys i 3 a 20 anys. Només 2 activistes saharauis estan 
en llibertat, després d’haver complert més anys a la presó dels que el tribunal ha dictat per ells. 
Por estos hechos y estas injustas condenas, pedimos al gobierno español que pida la anulación 
de  estos  juicios,  reclame  a  la  ONU  una  investigación  de  los  hechos  depurando 
responsabilidades.  Hoy  pedimos  la  condena  por  parte  del  ayuntamiento  de  Badia  de  las 
violaciones  manifiestas  y  probadas  de  los  derechos  humanos  y  libertades  básicas  que  se 
producen  en  el  Sáhara  Occidental.  Hoy  aprobamos  volver  a  estar  orgullosas  de  estar 
hermanadas con una daila del Sáhara Occidental. Hoy esperamos vuelva a ser el reinicio de una 
relación institucional que nunca se debió dejar de alimentar y que se ha mantenido a través de 
ciudadanos  concretos  a  nivel  personal.  Hoy  esperamos  hayamos  aprendido  de  los  errores 
cometidos y Badia vuelva a ser el  refugio de niñas y niños en verano, lugar de difusión del 
conflicto saharaui, de denuncia de una justicia de la que somos corresponsables, de esperanza 
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en  una solución mediante  canales  pacíficos  y  democráticos.  Hoy esperamos que el  pueblo 
saharaui vuelva a sentir que tiene su casa en este pequeño municipio de esta Europa fortaleza, 
que atemorizada,  parece no  entender  su  obligación de  atender  a  quienes sufren,  ayudar  a 
resolver conflictos existentes en sus fronteras y poner los derechos humanos por encima de los 
intereses económicos y estratégicos. Muchas gracias»

La  senyora  alcaldessa  dona  la  paraula  al  senyor  Quim  Duran,  qui  diu:  «Gràcies  senyora 
alcaldessa. L’AEB ha votat a favor en el punt anterior, per la defensa dels drets humans del 
poble  saharaui  i  també  ho  farà  en  aquest  punt,  per  reactivar  i  impulsar  programes  de 
desenvolupament  i  sensibilització  de la  situació  en el  Sáhara Occidental  i  en  els camps de 
refugiats a partir del nostre agermanament amb Boudjour. El que si que és cert, és que quan un 
revisar els acords, tant del punt anterior com d’aquest, doncs dubta sobre si el que s’està parlant 
és del Sáhara Occidental o de la situació a Catalunya. Quan s’està parlant de l’anul·lació dels 
judicis polítics d’una investigació independent o de la violació dels drets humans i evidentment 
des de l’AEB no únicament estem a favor d’un referèndum acordat sinó que estem a favor de 
qualsevol tipus de referèndum. Evidentment, esperem que amb l’aprovació d’aquest punt, doncs 
serveixi  per  enfortir  l’agermanament  amb  Boudjour,  oblidat  durant  tant  de  temps,  amb 
campanyes de sensibilització i amb el contacte dels nens, reactivant el comitè d’agermanament i  
afavorint viatges de solidaritat i, especialment, el programa Vacances en pau. Moltes gràcies».

La senyora alcaldessa diu: «Jo, sense entrar en polèmica, però crec que comparar les dues 
situacions és una manca de respecte per la gent del Sáhara Occidental».

S’aprova per unanimitat, el següent acord:

I. Identificació de l’expedient

Expedient  número  913/2018  relatiu  a:  reactivar  i  impulsar  programes de desenvolupament  i 
sensibilització de la situació en el Sahara Occidental i en els camps de refugiats a partir del  
nostre agermanament amb Boujdour 

II. Relació de Fets

El Fons Català de Cooperació defineix les experiències d'agermanament desenvolupades en el 
marc  de  la  cooperació  municipalista  com "una  alternativa  que  permet  d'impulsar  processos 
participatius i relacions horitzontals entre els diferents actors que participen en les accions de  
cooperació”.  Aquestes experiències que se situen en l'espai  local  dels municipis  possibiliten 
incidir en processos democràtics de participació, en accions plantejades en el marc de plans i  
programes municipals  d'acord  amb les  necessitats  reals  de  la  població  i  amb la  possibilitat 
d'involucrar-hi diversos actors. En aquest sentit, Vicenç Fisas considera l'agermanament com la 
relació especial que es dóna entre dues comunitats locals que comparteixen quelcom i es donen 
suport mútuament amb l’objectiu de promoure relacions horitzontals i d’amistat entre els pobles, 
contribuint en el coneixement de l’altre i en la construcció d’unes relacions internacionals més 
vives i participatives. 

Com explica la introducció de la “Carta d’agermanament” elaborada el 1957 “els agermanaments 
de ciutats poden constituir un factor apreciable de distensió i de cooperació, en la mesura que 
permetran una lliure circulació de persones, d’idees i d’informació. Els agermanaments faciliten 
l'establiment  de  vincles  horitzontals  i  directes  entre  municipis  de  diferents  països  permeten 
l’intercanvi  i  el  coneixement  mutu,  amb  la  voluntat  de  compartir  reptes,  valors  i  recursos  i 
articulació de formes de cooperació i  solidaritat.  Es tracta d’un compromís que adopten dos 
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municipis i els seus habitants”.

Per Badia en Comú, es fonamental que un agermanament entre municipis no es limiti a simples 
formalitats entre ajuntaments o a un simple coneixement dels folklores d’ambdues poblacions. 
L’Ajuntament pot ser el conductor de l’agermanament, però han de ser també els ciutadans del 
municipi qui han de sentir i participar, de forma continuada, en aquesta iniciativa. És més, si un 
agermanament resulta el patrimoni exclusiu d’un govern, qualsevol canvi de forces polítiques a 
partir  d’unes eleccions podria acabar amb la iniciativa. D’aquí la conveniència d’implementar 
“Comitès d’agermanament”, format per un nombre ampli de persones d’un municipi, interessades 
en la idea i representatives de diferents instàncies, col·lectius, associacions i entitats de la vida 
local. La funció del comitè és dinamitzar les accions necessàries perquè l’agermanament sigui 
efectiu. La seva independència respecte a l’Ajuntament garantirà la seva continuïtat en el cas 
d’un canvi en el consistori.

Això no hauria de ser cap obstacle perquè el Comitè d’Agermanament i l’ajuntament firmin un 
conveni de col·laboració on es contempli una assignació pressupostària fixa de l’ajuntament cap 
al comitè, assegurant d’aquesta manera el funcionament de les activitats. Lògicament, totes les 
iniciatives  sobre  agermanaments vindran condicionades pel  nivell  de  sensibilització  que una 
població tingui del fet. Serveix de poc que un municipi s’agermani amb un altre i pràcticament no 
se sàpiga de la seva existència. Un ajuntament no hauria d’indicar un acte d’aquest tipus si no té 
prevista la forma de comunicar i fer participar als ciutadans en l’agermanament.

El  compromís  d'adoptar  una  relació  estreta  i  permanent  entre  ciutats  de  diferents  països 
requereix la definició d'una política i d'una estratègica estable de cooperació al desenvolupament 
i  la  dotació  d'una  estructura  que  fomenti  la  participació  real  de  les  poblacions  d’ambdós 
municipis.

Així doncs, l’agermanament és un compromís ciutadà que es formalitza a través de l’acord de la 
corporació i de la societat civil implicada que es teixeix en el circuits d’intercanvi entre poblacions 
nord-sud.  Així  l’agermanament  més  enllà  del  seu  caràcter  formal,  compromet  també  a  la 
ciutadania ja sigui a través de les entitats,  les ONG locals, els centres d’ensenyament....  En 
qualsevol cas, i pel que fa als agermanaments institucionals, com assenyala la Confederació de 
Fons (2001) “un agermanament és el vincle entre institucions, i per tant, correspon a la institució 
local coordinar tot aquest teixit social i promoure la participació ciutadana”.

Per això, és necessària una estructura que s’ocupi de l’animació de l’agermanament: el Comitè 
d'Agermanament, que és definit com un instrument que fomenti i asseguri la participació real de 
les poblacions i contribueixi a la dinamització de l’agermanament. 

Aquest òrgan pot adquirir una estructura municipalista, amb representació de l'ajuntament i d'una 
part de la població (entitats, col·lectius, associacions locals) o una estructura associativa, que es 
constitueixi  com  una  entitat  amb  personalitat  jurídica  pròpia  vinculada  o  independent  de 
l'ajuntament.

Per tot això, s'acorda: 

Primer.  Impulsar  l’agermanament  del  nostre  municipi  amb  la  Daira  de  Boujdour  al  Sàhara 
occidental segons els acords de la proposta de l’annex 1 (Proposta per part del representant de 
la RADS).

Segon. Impulsar campanyes de sensibilització i explicació del conflicte al Sàhara Occidental i la 
situació dels camps de refugiats saharauís.

Tercer. Establir canals de contacte i comunicació dels nens i nenes del nostre municipi a través 
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de les escoles en programes de coneixement a través de cartes o via internet.

Quart.  Treballar  activament en la creació d’un comitè d’agermanament que impulsi  aquestes 
campanyes i activitats de coneixement d’ambdues situacions entre Badia i el poble sahrauí.

Cinquè. Impulsar viatges de solidaritat i cooperació amb aquest comitè d’agermanament. 

Sisè. Impulsar la campanya Vacances en pau al nostre municipi en col·laboració amb el comitè 
d’agermanament.

Setè.  Comprometre’ns  com  a  institució  en  la  defensa  d’un  referèndum  acordat  al  Sàhara 
Occidental per donar una sortida pactada al conflicte polític existent entre el govern del Marroc i 
el poble Saharauí.

Vuitè. Donar coneixements d’aquest acords a l’Associació Catalana d’Amics del Poble Saharauí i 
a la Delegació Saharauí a España. 

Assumptes sobrevinguts

Moció AEB i BeC: En defensa dels drets civils i polítics i per la llibertat dels empresonats 
de manera preventiva a causa del conflicte polític a Catalunya

No hi ha acord: Denegada Tipus de votació; ordinària
Vots en contra: 9, a favor: 7

La secretària llegeix la moció.

A continuació la senyora alcaldessa dona la paraula al senyor José Pérez, qui diu: «Gràcies 
senyora alcaldessa i gràcies als companys i companyes de l’AEB. En primer lloc per deixar-nos 
participar d’aquesta moció, que donat el moment històric que vivim a... polític i social que vivim a 
Catalunya, creiem que és adient. Gràcies a la resta de grups municipals per haver entès que és 
un tema d’urgència per entrar-hi  aquesta moció amb caràcter  d’urgència i  avui faré aquesta 
petita intervenció, copiant-me del company Xavi Domenech, que jo crec que avui ha estat prou 
encertat en la seva intervenció en el Parlament. Crec, creiem, la gent de BeC, que estem en una 
situació en la que ens cal reconeixement mutu. La política de blocs no duc en lloc i lo primer que 
hem d’aprendre és el reconeixement de l’altre, de les raons de l’altre, de les necessitats de l’altre 
i del patiments dels altres, tant dels uns com dels altres. Sense aquest reconeixement mutu no 
arribarem en lloc. Continuarem empantanegats en aquesta política de blocs que no ens condueix 
en lloc. Creiem fermament que a la nova política, la política actual catalana, cal més empatia. 
Aquesta  empatia  passa per  sapiguer  qui  pateix,  com pateix,  com pateixen les famílies dels 
empresonats, els companys dels empresonats, la gent que ha estat assetjada, la gent que ha 
estat escreixada, la gent que se li ha negat la paraula en determinats moments. Ens cal molta 
empatia, molta empatia a la política catalana per tornar a sortir d’aquest empantanegament quan 
(....). Hem d’aprendre a patir i a sofrir amb els altres, hem d’aprendre a patir i a sofrir amb els que 
no pensen com tu, amb els que pensen diferent, amb els que s’han equivocat, hem d’aprendre a 
patir i a sofrir amb ells i amb elles. Si no fem això, la política catalana continuarà empantanegada 
en  aquest  fàngol  en  què  ens  hem  ficat  entre  tots  i  totes.  I  aquestes  circumstàncies 
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extraordinàries com deia avui el company Xavi Domenech, fan que podem (....) dates tan brutals 
com aquesta.  Fa cinc mesos que ens van aplicar un article  155 brutal,  que ha portat  a un 
deteriorament de la qualitat de les institucions, de la sobirania de les institucions catalanes, i de 
les llibertats i drets civils a Catalunya. Fa tres mesos de les eleccions del dia 21 de desembre i 
encara  no tenim un govern efectiu  i  eficient  que ajudi  a solventar  els  problemes greus que 
encara  pateixen  moltíssimes  famílies  a  Catalunya,  famílies  que encara  pateixen  precarietat, 
desnonaments, pobresa energètica i no cal ni que continuï dient per aquí. Creiem fermament que 
necessitem posar-nos a treballar  des de la vessant  de l’altre,  deixar marcs previs i  posar a 
treballar des de la vessant del que tenim endavant, mai l’enemic, mai el rival, mai l’altre front. Si 
continuem amb aquesta política frontista, continuarem empantanegats, ens continuarem tirant, 
llençant els plats al cap els uns als altres i la situació no evolucionarà. Tornem a la casella de 
començament, no a la casella més enredere, a la de començament, tornem enrere, per després 
començar a construir i pensar en el futur, en un futur que és de tots i totes, dels que pensen 
d’una manera, i dels que pensen d’una altra, dels que han encertat, dels que s’han equivocat, 
dels que democràticament han fet les coses, els que no les han fet, els que han aplicat les seves 
raons i els que no creuen. És el moment, com diu el president del Parlament, de posar-nos a 
treballar tots i totes, amb una intent de solucionar aquest assumpte. I ho diu, que diu convencem 
i posem-nos a treballar ara. Crec que no podem esperar més. Us vaig fer una petició a totes i a 
tots que estem en aquest sala plenària, que d’aquest debat, d’aquest conflicte polític, perquè és 
veritat,  el  màxim  corresponsable  d’aquest  conflicte  polític,  és  el  PP,  que  no  ha  sabut 
desenvolupar políticament i solventar políticament el conflicte polític que hi ha a Catalunya des 
de fa més de 7 anys, però us vaig dir que d’aquest enfrontament havíem de sortir,  sempre, 
calmats,  no  fer-nos  mal  entre  nosaltres,  parlar  del  tema  i  parlar-ho  amb  calma,  amb 
discrepàncies i  amb acords, intentant, però ara, arriba un moment de començar de zero, de 
començar des d’aquest punt de vista de zero, per intentar arribar a aquests acords necessaris, 
que ja no son necessaris, ara s’han tornat ja imprescindibles. Moltes gràcies».

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Teresa Carceller, qui diu: «Gràcies senyora 
alcaldessa. Aquest ple no volíem que passés... que fos aliè a la situació dels presos polítics i a la 
situació dels exiliats. No hem pogut acordar una declaració institucional, no és fàcil ni és ràpid, 
agraïm que s’hagi acceptat la urgència de la moció que presentem conjuntament amb BeC. Les 
recents decisions del Tribunal Suprem de l’Estat Espanyol contra membres del Govern de la 
Generalitat de Catalunya, de l’antiga Mesa del Parlament contra dirigents dels partits polítics 
independentistes i entitats de la societat civil organitzada, representen una clara vulneració dels 
drets  i  les  llibertats  polítiques.  Des  de  fa  mesos,  algunes  d’aquestes  persones,  romanen 
injustament a les presons d’Alcalá-Meco, Estremera i  Soto del Real,  de manera preventiva i 
sense haver-se realitzat judici, o han marxat en la seva legítima recerca de més garanties legals 
a d’altres països de la Unió Europea. D’altres, s’han vist obligades a renunciar al seu escó per 
pressions  judicials.  Denunciem l'empresonament  preventiu,  per  desproporcionat  i  injustificat, 
d'Oriol Junqueras, Joaquim Forn, Jordi Sànchez, Jordi Cuixart, Carme Forcadell, Dolors Bassa, 
Raül Romeva, Jordi Turull i Josep Rull, i reclamem totes les garanties legals per a les persones 
imputades  com  són  en  Carles  Puigdemont,  Meritxell  Serret,  Toni  Comín,  Lluís  Puig,  Clara 
Ponsatí, Anna Gabriel i Marta Rovira. Així mateix, defensem, una vegada més, la sobirania de 
les institucions catalanes i denunciem la intolerable situació de la judicialització de la política que 
afecta a tota la societat civil, les institucions i els debats parlamentaris. Ara no hi ha igualtat i  
sense igualtat no hi ha debat possible. Gràcies».

La senyora alcaldessa diu: «Dir que nosaltres no donarem suport a aquesta moció. Nosaltres 
vam plantejar un text alternatiu, evidentment no tenia res a veure amb el contingut del text, però 
si que crec que val la pena perquè resumeix una mica el nostre posicionament, fer lectura del 
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nostre plantejament o del nostre posicionament, que era el següent: Des del pla del respecte a 
les  decisions  judicials,  avaluant  l’impacte  i  les  conseqüències  de  les  mesures  cautelars 
decretades pel Tribunal Suprem i que impliquen la presó provisional de moltes persones, que 
han  desenvolupat  responsabilitats  polítiques,  institucionals  o  persones  de  moviment  civil 
independentista,  sobretot  quan aquests actes judicials tenen una abast  polític  i  afecten a la 
convivència ciutadana, considerem aquestes mesures cautelars un error des d’un punt de vista 
de la resolució pactada i negociada d’aquest conflicte polític i demanem la seva revisió. De la 
mateixa manera que no hem compartit altres decisions o actuacions, com no vam compartir les 
decisions del Parlament de Catalunya dels mesos de setembre o no vam compartir la decisió de 
la proclamació unilateral de la república o com no hem compartit la presentació de determinats 
candidats  a  president  del  govern,  de  la  mateixa  manera  que  no  hem  compartit  aquestes 
declaracions o actuacions, tampoc no compartim altres, com les que s’han produït per part del 
govern d’Espanya en moltes ocasions o per part de les institucions judicials. Però no volem que 
aquestes declaracions o actuacions no les compartim perquè no volem que es dinamitin els 
febles fils que poden permetre reconduir aquesta situació. Forma part de la nostra responsabilitat 
evitar  ser  dominats  per  reaccions  o  actuacions  extremades,  que  posen  en  perill  qualsevol 
mínima iniciativa per construir espais de diàleg. Mai una solució política pot ser tractada només 
en l’àmbit judicial. No obstant això, en un estat de dret amb separació de poders, com al nostre 
cas, cal acatar les decisions judicials que poden ser criticades, com tota decisió dels poders de 
l’estat democràtic, com han estat altres, i en aquest sentit refermem el nostre compromís amb el 
diàleg, el pacte i la sortida negociada al conflicte i amb la defensa de la convivència i de la unitat 
civil de tota la ciutadania, sota els valors de la llibertat i de la democràcia, que ens emparen a 
totes  i  a  tots.  No  volem  que  una  decisió  inoportuna  i  preocupant  posi  en  risc  la  nostra 
convivència i augmenti la tensió als nostres espais socials i cívics. No volem que la divisió, el 
trencament i la intransigència s’apoderi dels nostres barris. Com hem dit sempre, el problema de 
fons és un problema polític  que només trobarà solucions en el  marc de la  política  i  només 
podrem encarrilar-lo a través d’un procés de diàleg, de la negociació de pacte, que cal primer 
que es produeixi entre les forces polítiques catalanes. Una societat dividida per meitats en dos 
blocs  enfrontats  serà  incapaç  de  trobar  l’acord  transversal  necessari  que  serveixi  de 
desllurigador d’un procés de reconciliació i  reformes que ha d’estar presidit pel respecte a la 
legalitat vigent, als mecanismes i majories previstos per canviar-la. En un moment especialment 
difícil per les nostres institucions d’autogovern, cridem a la calma i la serenor ciutadanes que han 
de permetre un esforç de consens al qual han de sentir-se cridades totes les forces polítiques 
democràtiques. Ara més que mai reivindiquem que la solució només pot ser política. I coincideixo 
amb les paraules del portaveu de BeC en el que evidentment cal un reconeixement mutu, un 
reconeixement de l’altre, i aquest reconeixement mutu crec que no s’ha donat. Primer hem de 
reconèixer  tots  els  errors,  tots  els  errors  comesos  en  aquest  procés,  no  només  els  errors 
comesos per una part, o culpabilitzar a determinades persones de tot el  que està passant, i 
evidentment cal  empatia,  cal  empatia amb les persones que estan a presó,  però també cal 
empatia amb la gent del poble, amb la gent de Catalunya que porta molt de temps sense govern 
i  no només des que no tenim president  de la Generalitat,  molt  més abans ja  no en teníem 
govern. Parlàvem abans de la renda garantida de ciutadania, es va aprovar al mes de juliol i van 
haver-hi molts mesos per fer actes polítics pel desplegament d’aquesta llei i no s’han produït. 
Com que no es va fer amb el PIRMI, que recordem-ho, aquest govern també va ser el govern 
que va retallar el PIRMI i va deixar sense cobrament de PIRMIS durant el mes d’agost, fa molts 
anys. I  s’ha de fer una reflexió, però no tot es pot fer de qualsevol manera. Les institucions 
catalanes han de poder tornar a la normalitat, però dintre dels mecanismes legals i democràtics. 
Hem d’abandonar  la  política  frontista  i  aquest  és  l’esperit  amb el  què  nosaltres  hi  anem.  I  
coincideixo amb vostè que hem de tornar a la casella de començament, però aquest tipus de 
mocions és tornar a la casella anterior, és posar-lo en un punt. És el nostre punt de vista. És 
veritat que hi ha molta responsabilitat en el lloc en el què ens trobem. Hi ha responsabilitat del 
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govern del PP, evidentment hi ha responsabilitat. Molts errors que hem comès nosaltres, el Partit 
Socialista, però també és responsabilitat de qui no vol parlar des de fa 7 anys, de qui va deixar 
sense  veu  a  la  meitat  del  Parlament.  També  hi  ha  responsabilitat  de  qui  va  declarar  la 
independència d’una manera unilateral. També hi ha responsabilitat de qui va prendre decisions 
unilaterals i  també és responsabilitat  de qui no tira  endavant  un president  de la Generalitat. 
També aquí tenim tots responsabilitat. També hi ha responsabilitat de qui diu «a por ellos», però 
també  del  qui  diu  «botiflers»,  amb  la  qual  cosa  crec  que  aquí  hi  ha  una  responsabilitat 
compartida i no tornarem a la normalitat sense que féssim tots veritablement un acte de contrició 
i tornar a la casella de començament, que evidentment, i això coincideixo amb els dos grups, no 
és des de fa un any, sinó des de fa molt més de temps. Amb la qual cosa, nosaltres no podem 
aprovar favorablement aquesta moció».

Es rebutja amb 9 vots en contra (8 PSC i 1 PP) i 7 vots a favor (4 AEB, 2 BeC i 1 regidora no  
adscrita), la següent moció:

Les recents decisions del Tribunal Suprem de l'Estat espanyol contra membres del Govern de la 
Generalitat de Catalunya, de l'antiga mesa del Parlament, contra dirigents dels partits polítics 
independentistes i entitats de la societat civil organitzada, representen una clara vulneració dels 
drets  i  les  llibertats  polítiques.  Des  de  fa  mesos  algunes  d'aquestes  persones  romanen 
injustament a les presons d’Alcalá-Meco, Estremera i Soto del Real de manera preventiva sense 
haver-se realitzat  judici  o han marxat  en la seva legitima recerca de més garanties legals a 
d’altres països de la UE. D'altres s'han vist  obligades a renunciar al  seu escó per pressions 
judicials.

Denunciem  l'empresonament  preventiu,  per  desproporcionat  i  injustificat,  d'Oriol  Junqueras, 
Joaquim Forn, Jordi Sànchez, Jordi Cuixart, Carme Forcadell, Dolors Bassa, Raül Romeva, Jordi 
Turull i Josep Rull, i reclamem totes les garanties legals per a les persones imputades com són 
en Carles Puigdemont, Meritxell Serret, Toni Comín, Lluís Puig, Clara Ponsatí, Anna Gabriel i 
Marta Rovira.

Així mateix, defensem, una vegada més, la sobirania de les institucions catalanes i denunciem la 
intolerable  situació  de  judicialització  de  la  política  que  afecta  a  tota  la  societat  civil,  les 
institucions i els debats parlamentaris.

Per tots aquests motius, l’Alternativa d’Esquerres per Badia i BeC demanen:

1. La posada en llibertat immediata de les persones empresonades abans esmentades, i 
que es reuneixin les condicions que possibilitin el retorn de les persones a l’estranger, per 
facilitar una sortida dialogada i política al conflicte existent. 

2. la fi de la judicialització de la política catalana i condemnem l’arbitrarietat i l’ús partidista 
amb què s’estan aplicant les lleis, tot pervertint  la separació de poders que qualsevol 
Estat de Dret digne, ha de garantir. Denunciem l’actitud immobilista del govern del PP 
corresponables  de  l’actual  situació  per  la  seva  manca  de  resposta  política  davant  el 
conflicte  existent  a  Catalunya,  l’ús  de  la  justícia  com a  eina  per  resoldre  qüestions 
polítiques i la degradació que les institucions democràtiques estan experimentant sota el 
seu mandat.

3. D’acord  amb  el  recent  pronunciament  de  l’Alt  Comissionat  de  Drets  Humans  de 
l’Organització de les Nacions Unides,  instem a l’Estat  espanyol  a preservar els drets 
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polítics i civils fonamentals de tots els diputats i diputades escollits democràticament, així 
com dels representats de la societat civil i els membres del Govern. 

4. En  aquest  sentit,  des  del  Consistori,  fem una  crida  a  tots  els  i  les  demòcrates,  de 
Catalunya i de l’Estat, a defensar de forma pacífica, democràtica, massiva i transversal 
els drets civils i polítics. 

5. fins  que  no  es  restableixi  un  Govern  de  la  Generalitat  en  la  plenitud  de  les  seves 
funcions, l’Ajuntament de Badia no participarà de cap acte amb assistència de càrrecs de 
l’Estat, ni aquests tampoc seran convidats a la nostra vila.

Per acabar fem nostres les paraules del President del Parlament de Catalunya, Roger Torrent 
quan deia: "Catalunya necessita la fermesa, el  compromís,  la dignitat i  la diversitat  d’aquest 
Parlament, dels seus representants, però també del conjunt de la societat civil,  per salvar la 
democràcia,  els  drets  i  les  llibertats.  Posem-hi  unitat,  intel·ligència  col·lectiva,  aparquem 
discrepàncies, construïm esperança. Fem-ho ara".

B) ACTIVITAT DE CONTROL 

Coneixement resolucions de l'alcaldia

La corporació es dona per assabentada de les resolucions de l'alcaldia des de la 110/2018 fins a 
la 212/2018.

C) PRECS I PREGUNTES 

El senyor José Pérez regidor del grup Municipal de BeC formula les següents preguntes:
“Algunas  preguntas  vienen  de  plenos  anteriores,  puesto  que  este  grupo  municipal  no  se 
considera respondido, ni en comisiones informativas ni en los diferentes mails ni comunicaciones 
que tenemos, y a través de la sesión plenaria, y sentimos a veces tener que repetir las mismas 
preguntas.
- En primer lugar Badia en Común vuelve a hacer una petición, que nos hagan llegar cuales han 
sido las medidas adoptadas por parte del equipo de gobierno a partir de la falta de calefacción y 
refrigeración en el edificio del Molí, y en concreto que respuestas se les ha dado a las usuarias y 
trabajadoras de la Escola d'Adults, porque llevamos preguntando en varias comisiones, se nos 
ha dicho que se nos va a pasar el expediente con lo que se ha hecho, o que propuestas han 
hecho cara al  año que viene, ya que este año se ha pasado el  invierno, y todavia estamos 
esperando. Sentimos ser pesadas en este aspecto pero nos toca hacerlo.
- En segundo lugar, es otra pregunta que también hemos manifestado, seguimos esperando 
respuesta por parte del equipo de gobierno sobre las medidas adoptadas ante el grave error de 
aplicación de la ordenanza fiscal en la tasa sobre el uso de las instalaciones deportivas, que 
pasó? Que medidas se han adoptado para que no vuelva a pasar? Se han revisado el resto de 
tasas? Porque hemos solicitado donde ha estado el  error de transmisión por varias veces y 
todavía no sabemos, no sabemos que medidas internas se han adoptado. Se ha adoptado algún 
tipo de sanción? Algún tipo de reorganización? No lo sabemos.
-  En tercer lugar,  pusimos en conocimiento del  equipo de gobierno a través de la  Junta de 
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Portavoces,  la  preocupación de la  Directora  del  Centro  Cívico  de la  falta  de renovación de 
algunos contratos con las empresas que ofrecían servicios en el Centro Cívico. Se les comunicó 
para que se pusiesen en contacto con la Directora y mirar a ver que se podía hacer desde este 
consistorio.  Somos conscientes que la inexistencia de un govern de la Generalitat,  la causa 
última por la cual no se renuevan estos convenios, somos conscientes como Badia en Común, 
pero es que nos ha llegado información de que no se ha hecho este contacto, entonces la 
pregunta que nos vemos obligadas ha hacer aquí en esta sesión plenaria es porque no se ha 
hecho y cual ha sido el motivo, y si se hubiese hecho cuales han sido las propuestas hechas por 
el equipo de gobierno.
- En cuarto lugar, queremos hacer una petición otra vez que que vuelto a pasar con las escaleras 
de la avenida Mediterráneo han estado paradas cerca de una semana me comunican algunos 
vecinos.  Teníamos  entendido  que  los  chips  estos  que  se  iban  a  adaptar  ya  habían  sido 
comprados por la empresa que hace el mantenimiento, y no entendemos como ha podido pasar 
que este cuatro, cinco o seis días, no sabemos cuanto exactamente, no tenemos información 
exhaustiva.  Si  esto  se  lleva detallado,  los días que está  en funcionamiento,  o si  hay algún 
expediente en el  cual nosotros tengamos acceso también para ver que días vienen a hacer 
mantenimiento  o  reparación  de  estas  escaleras.  Son  unas  escaleras,  que  son  usadas  por 
algunos vecinos de Badía, y algunos de estos vecinos que las usan llegan a la conclusión de 
que a veces no se fían y siguen dando la vuelta porque muchas veces cuando llegan para arriba 
se las encuentran que están paradas.
- En quinto lugar, queríamos preguntar por como está el plan de empleo de la formación de 
agentes cívicos.  Lo decimos porque la Ordenanza Municipal de civismo está ya a punto de 
caramelo habrá la presentación próxima en la biblioteca, y seguramente esperamos que el mes 
que viene se incluya en la sesión plenária, pero creemos que un elemento importante para la 
implementación de esta ordenanza municipal debe ser la existencia de estos agentes cívicos. 
Teníamos entendido que iba a haber un plan de empleo en el  cual se iban a formar a dos 
agentes cívicos y no sabemos como está y queremos pedir información.
- En sexto lugar, el próximo día jueves tenemos una reunión en la biblioteca sobre el tema de la 
ampliación de la C-58 y el traslado de los huertos. Desde Badia en Común queremos hacer 
llegar una crítica por la manera de gestionar y de organizar este asunto por parte de la regidoria 
competente. A dia de hoy no sabemos si tenemos finalizado el censo de huertos, bueno nosotros 
no lo sabemos, no sabemos el  censo real de los usuarios de los huertos, no conocemos el 
criterio de adjudicación de las nuevas parcelas, no sabemos si se ha hecho campaña de difusión 
entre la ciudadanía que queriendo hacer un huerto en esta nueva zona donde se van a reubicar 
lo pueden hacer o como lo pueden hacer, no entendemos como se ha atrasado tanto el contacto 
con los usuarios, porque prácticamente va a ser tener la asamblea con ellos y días después 
iniciar  las obras de ampliación de la  autopista.  Y no compartimos el  hecho, si  es un hecho 
consumado de que primero se vaya a producir el desmantelamiento de los huertos  y luego la 
reubicación.  Badia  en  Común  había  manifestado  que  para  nosotros  era  más  importante 
inicialmente hacer primero el  traslado para luego hacer el  desmantelamiento de los huertos. 
Pero por el relato de los hechos y tal y como lo estamos viendo venir va a ser al revés, primero 
va a haber un desmantelamiento de los huertos y luego haremos la reubicación. No compartimos 
este orden de las cosas. Nuestro pronostico es que esto puede ser una chapuza, un problema 
añadido a los problemas que ya lleva de por si todo el tema de gestión, y que innecesariamente 
va a llevar más malestar entre la ciudadanía del que nos pueda parecer. A nosotros ya nos han 
llegado usuarios y usuarias, bastante indignados e indignadas en algún caso, y creemos que no 
es de recibo cuando hemos tenido tiempo suficiente para haber podido preparar esta gestión 
que  nosotros  haciendo  un  poco  de  Casandra  adelantamos  que  puede  ser  una  gestión 
desastrosa. El tiempo nos dará o nos quitará la razón, si es así, el tiempo es un gran elemento 
que lo mide todo. Y el  día 5 que nos veremos en esta asamblea, valoraremos si  realmente 
hemos iniciado una gestión de un traslado de una zona que afecta a muchos ciudadanos y 
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ciudadanas de Badia, y lo hemos iniciado con una cierta coherencia, o realmente lo hemos 
iniciado siguiendo la norma de la casa que es improvisando un poco, vamos a improvisar aquí,  
vamos a improvisar allá y a ver como salimos de esta.
-  Hemos  estado  revisando,  unas  jornadas  que  se  realizaron  en  el  Àrea  Metropolitana  de 
Barcelona  que  se  titulaban  “estratègia  per  la  reactivació  econòmica  i  la  reindustralització 
metropolitana  de  Barcelona”,  en  estas  jornadas  organizadas  por  el  gobierno  del  Àrea 
Metropolinana no ha asistido nadie, ningún técnico ni ningún cargo público del Ayuntamiento de 
Badia del Vallès. La pregunta que se nos hizo a nosotros en nuestro grupo municipal es -no 
considera el equipo de gobierno lo suficientemente importante, como para estar en este foro, y 
haber podido dar la suya? Debía haber alguna razón, no lo se, seguramente razones de agenda, 
pero nosotros consideramos que era un lugar adiente para que se hubiese asistido allí y hubiese 
estado.
-  Hemos  estado  repasando  uno  de  los  expedientes  que  hemos  solicitado  y  es  el  informe 
psicosocial que se hizo en el año 2015 en el área de Servicios Sociales, nos han parecido muy 
preocupantes algunos de los temas que se destacan en este informe, y sobre todo alguna de las 
conclusiones como las del tipo, esta es solamente una, hay varias que nos llaman la atención,  
refiriendose  a  los  trabajadores  y  trabajadoras  que  hacen  este  manifiesto  “se  sienten 
desautoritzats davant els usuaris, per exemple, quan després d'estudiar el cas no concedeixen 
l'ajut a l'usuari, aquest presenta una queixa mitjançant instància, posteriorment li demanen al 
tècnic de serveis socials explicacions perquè justifiqui la seva negativa, en ocasions obté l'usuari 
el  que  demanava.  Entre  els  usuaris  corre  la  veu  d'obtenir  el  que  volen  i  desenvoquen  en 
ocasions en amenaces i xantatges per part del mateixos», estoy leyendo entre comillas una de 
las conclusiones que se incluyen en este informe psicosocial, la gran pregunta que nos surge es 
que medida ha tomado el equipo de gobierno ante esta impresión por parte de trabajadoras y 
trabajadores de servicios sociales, si se ha tomado alguna medida desde el año 2016, el informe 
está hecho en el 2015, nos entregaron los resultados en el 2016, estamos en el 2018, se ha 
tomado  alguna  medida  para  cambiar  esta  percepción  que  tienen  algunas  trabajadoras  de 
servicios sociales? Yo he leído lo que pone el informe, y algunas de las conclusiones a las que 
llega el informe son altamente preocupantes, si son ciertas, y si reflejan la realidad de lo que 
viven las trabajadoras y trabajadores en el  campo de servicios sociales.
- Por antepenúltimo volvemos a preguntar si nos pueden hacer llegar el informe, el expediente, o 
los resultados del “Fem evolució” , lo hemos pedido varias veces y no hemos tenido resultados.
- Y ya por último, como el otro día preguntábamos por el protocolo de la guardia documentos de 
servicios sociales, les volvemos a preguntar si existe algún protocolo para la custodia y la guarda 
de la ropa perdida en las instalaciones deportivas municipales, como se gestiona todo esto, que 
instrucciones tienen por parte de los servicios técnicos los trabajadores de la casa, que se hace 
con todo ese material  como se organiza, como se informa a los usuarios, y si  saben como 
funciona todo esto”.

La senyora  alcaldessa diu:  «Passem a contestar.  Jo contestaré al  tema de la  Directora  del 
Centre Cívic és un tema que tinc pendent. La Junta de Portaveus va ser la setmana passada 
senyor Pérez. Agraeixo la preocupació i ja m’hi posaré, agraeixo la preocupació i el recordatori. 
Respecte al tema de les jornades de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, nosaltres acostumem a 
anar-hi gairebé a tot. En aquest cas, aquestes jornades hi havien 3 blocs i ens vam apuntar 
cadascú de nosaltres a un dels blocs. Al primer bloc que van anar-hi els dos regidors, la Mª José 
Granados y el  Iván Sanz, quan van arribar en allà, ningú els va saber explicar, crec que va 
haver-hi un malentès amb el tema de la ubicació i sobretot del sentit de les jornades. Com que 
ells  van  arribar  i  van  veure  que  tots  eren  tècnics  van  pensar  que  no  eren  unes  reunions 
polítiques, sinó tècniques i l’abast de la mateixa, llavors com que els que estàvem inscrits érem 
nosaltres, això és el què va passar amb aquestes jornades concretes. Acostumem a anar-hi a tot 
el que podem, sobretot perquè hi ha jornades que son molt interessants. Respecte a la resta de 
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temes, ara donaré la paraula als regidors».

La senyora alcaldessa dona la paraula al senyor Rafa Moya, qui diu: «Gracias alcaldesa. Con 
respecto a la instancia de queja de la calefacción del Molí, le diré el número de expediente,  
porque pensaba que se lo había mandado por correo, pero debe ser un correo que tengo en la 
bandeja  de  salida  y  no...  porque  pensaba  que  lo  había  mandado.  Ya  tengo  el  número  de 
expediente. Ahora he estado mirando en el correo, pero no me aparece, pero se lo haré llegar 
porque hay un expediente con la respuesta por escrito que se le dio a la instancia de la petición  
de queja.
Con respecto al tema de los huertos. El tema de los huertos ya lo he explicado en la comisión 
informativa, le hago referencia al acta si  quiere. El problema es que usted llegó casi cuando 
estaba acabando y lo explicamos al principio de la comisión informativa. Y todos los demás que 
estuvieron en la comisión informativa pues saben que lo expliqué. Expliqué todo lo que había 
que explicar, pero si quiere le hago ahora otra vez un relato. El censo está acabado y así lo 
manifesté. El censo lo acabamos (…..), pero lo manifesté en la comisión que el censo estaba 
acabado. Con respecto a los criterios de adjudicación, también lo hablamos en la reunión y 
dijimos que haríamos una propuesta, que la intención es que fuera consensuada entre todos y 
que todo el mundo pudiera participar. También lo dije en la comisión informativa. Lo manifesté 
todo en la comisión informativa, fue uno de los primeros puntos del orden del día de la comisión 
y lo manifesté. Porque cuando acabó la reunión le dije, sobre todo acuérdate José que el día 5 
es la  reunión,  porque si  no  tampoco se hubiera  enterado de la  reunión,  porque también lo 
hablamos en la comisión. El orden de las intervenciones en la obra de la C58, nosotros no la 
priorizamos ni la elegimos. Nosotros es una obra que no queremos. Los tiempos de realización 
de la obra, son los que son. La primera fase de la obra es el desplazamiento de la carretera y es  
lo primero que van a quitar, los huertos. Nosotros no nos podemos meter en el timing y en la 
planificación de la obra. Lo único que podemos y hemos exigido y así nos han dicho que sí que 
lo harán porque es independiente, el tema del colector. El tema del colector, también lo comenté 
en la reunión, lo harán lo primero, porque es una cosa que no tiene nada que ver y se puede 
hacer antes de lo que es el resto de la ejecución de la obra, y así se hará. Con respecto a la 
información que tienen los hortelanos de cuándo se tienen que ir o cuándo se van a desmantelar 
los huertos, ya lo saben. La mayoría ya lo saben, porque sobre todo de las personas que se 
quejan que son las que se le quejan a usted,  ya vinieron aquí al  ayuntamiento y se vieron 
conmigo unas 50 personas y les manifestamos que antes de que acabara el mes seguramente 
tenían que marchar. Hemos conseguido que no sea en marzo, que sea en abril, pero el día 16 
de abril es la previsión de que empiecen la obra, y la obra nosotros no la podemos parar más, la 
obra está adjudicada y la obra no es una obra nuestra. Nosotros hemos conseguido que se 
aproveche  toda  la  zona  afectada,  que  nos  la  dejen  a  nivel  y  hemos  conseguido  que  se 
comprometa el  INCASÒL, cuando el  terreno esté vacío, a que nos haga una cesión de ese 
espacio,  para  nosotros poder  hacer  una intervención y  hacer  unos huertos.  Nosotros ahora 
mismo es que no podríamos hacer nada ahí, porque es que esos terrenos no son nuestros. Lo 
que no vamos a recepcionar unos terrenos en la condición que están, tiene que ser Carreteras 
junto con el INCASÒL que hagan la intervención que corresponde y nosotros recepcionar esos 
terrenos para poder hacer una obra cuando estén limpios. Nosotros el día 5 explicaremos en la 
reunión cómo tenemos el proyecto de reparcelación de los futuros huertos. Ya enseñé un plano 
en la comisión informativa donde dije más o menos por dónde iban a ir los tiros. Es un proyecto 
que queríamos que nos hiciera el Área Metropolitana, el Área Metropolitana no lo puede hacer,  
lo tenemos que hacer con nuestros medios y están los servicios técnicos intentando tener lo 
antes  posible  un  proyecto  definitivo  acabado.  Nosotros,  tan  pronto  tengamos  la  siguiente 
propuesta, os la haremos llegar. No sé si tendremos la propuesta definitiva o no para la reunión, 
pero en la reunión lo que explicaremos es el timing, explicaremos el timing de la intervención y 
cuál es nuestra intención. Lo de un traslado con un sistema de puntuación, como lo de los 
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colegios, es decir, si es residente en Badia, tantos puntos, si no eres residente en Badia, o no 
tienes puntos, o no tienes opción, como hacen en otros municipios. Bueno, todo esto es lo que 
tendremos que consensuar. Si eres mayor de 65, un huerto por unidad familiar…. todo esto es el 
reglamento que tendremos que hacer. Yo ya dije en la reunión que tenemos 3 modelos que 
estamos mirando que son, el reglamento de Barberá, el reglamento de Ripollet y el reglamento 
de Sabadell. El que más se adecua a nuestras posibilidades es el reglamento de Barberá. Y 
sobre ese reglamento base, trabajaremos. Pero también os lo haremos llegar. Y no sé si me dejo 
alguna  cosa  más  de  los  huertos.  Bueno,  que  el  traslado  intentaremos  hacerlo  de  la  mejor 
manera posible. Los primeros interesados y el primer interesado de que esto salga bien, somos 
nosotros, porque yo ya he tenido enfrentamientos con un montón de hortelanos. No los vamos a 
hacer mal aposta. Otra cosa es que nos salga mal, pero vamos, no vamos a ser tan torpes de 
pensar en un procedimiento para hacerlo mal ya para pillar desde el minuto uno. Y en principio 
no tengo nada más. Si tiene alguna pregunta….”

La senyora alcaldessa dona la paraula al senyor Josep Martínez, qui diu: “Yo antes de nada, 
señor Pérez, usted nunca da la paliza, que antes ha dicho que da la paliza…. Bueno, usted 
expone sus criterios y nosotros se los respondemos con total amabilidad como se lo vamos a 
hacer ahora. 
Empiezo por el final. Protocolo respecto a la custodia de la ropa perdida en el Polideportivo. 
Nosotros sí que es cierto que tenemos la ropa almacenada en la planta donde está la recepción 
y que regularmente se va bajando al almacén, que en algunas ocasiones hemos hablado con el 
intercanvi  de  roba  y  le  hemos  dado  alguna  ropa  que  más  o  menos,  pues  bueno,  puede 
aprovecharse.  Volveremos  a  revisar  el  protocolo  y  si  de  caso  haremos  también  algo  más 
exhaustivo.
En cuanto al plan de empleo de los agentes cívicos, si la preocupación va por dónde hacer la 
divulgación de la ordenanza, sepa que sí que está previsto, pero también tenga presente que la 
ordenanza, si  definitivamente se aprueba en abril,  pasará un tiempo de exposición pública y 
bueno, puede demorarse un poquito más de abril. Por lo tanto, los agentes cívicos ya el año 
pasado también hicieron una tarea bastante importante y no había ordenanza, y sobre todo 
hicieron  tareas  en  la  vía  pública,  en  cuanto  a  medio  ambiente  y  en  cuanto  a  seguridad 
ciudadana, que también tienen tareas para hacer.
Y durante el próximo minuto, pretendo, tengo el ánimo de zanjar el asunto de la ordenanza 17, 
de la ordenanza fiscal 17. Yo sé que usted tiene la vocación de ser o de hacer de detective 
privado y de encontrar responsables, pero fíjese que en la moción anterior, ustedes, uno de los 
motivos  que  también  hemos  compartido  desde  el  PSC  ha  sido  que  no  quieren  encontrar 
responsables en todo el tema del procés, etc. Vamos a intentar decirle que vamos a introducir 
los mecanismos de control y verificación de las tasas, no una vez se termina aquí, sino también 
en el momento en el que se pasa al programa para girar los recibos. Además también lo vamos 
a intentar hacer de forma totalmente transversal entre las diferentes áreas, en los diferentes 
ejercicios  y  a  través  de  diferentes  reuniones  de  coordinación  entre  los  diferentes  técnicos 
afectados. Eso no se preocupe porque ya se lo dije en la comisión informativa, que íbamos a 
intentar  mejorar  esto.  No  vamos  a  sancionar  a  nadie  por  este  tema,  ni  vamos  a  abrir  un 
expediente X para buscar al responsable. Y yo creo que en la comisión informativa del mes de 
febrero se lo comenté, lo que pasa que bueno, se lo vuelvo a comentar otra vez, y tenemos 
100% confianza en todos y cada uno de los trabajadores de las instalaciones municipales. Y 
fíjese que,  por ejemplo,  su  ánimo de crear el  método  tresbadiense  y encontrar  quién es el 
responsable, también puede hacer o buscar el responsable de quién es el responsable en su 
partido de quitar los carteles electorales, que llevan 3 meses colgados en Badia. Quiero decir 
(…….) sí, los carteles electorales llevan 3 meses, los de Cataluña en común, en la rotonda de 
Montjuic, en la parada de la avenida Burgos, etc., etc. Creo que ya los han quitado, porque han 
aprovechado para poner la pancarta de la cursa y han quitado el de Cataluña en común. Quiero 
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decir,  que  responsables  siempre  podemos  buscar,  pero  yo  creo  que  aquí  estamos  para 
solucionar los problemas y para intentar mejorar de cara al ejercicio que viene, que seguro, 
además también se ha incorporado gente nueva en el  área de Economía, que yo creo que 
también eso puede agilizar y mejorar todo el  transcurso. Simplemente eso y espero haberle 
aclarado la situación”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Montse Jiménez, qui diu: “Gracias señora 
alcaldesa.  Al  respecto de la  pregunta sobre  la  evaluación psicosocial  que se hizo en 2015, 
bueno, en el propio expediente también figura la propuesta de medidas correctoras, no sé si 
también  ha  tenido  oportunidad  de  leerlo?  No?  Sí  que  a  solicitud  nuestra,  a  solicitud  del 
departamento de Recursos humanos y Prevención de riesgos laborales, hemos ya formalizado 
la petición con el Servicio de prevención ajeno, con la empresa EGARSAT, que fue quien elaboró 
todo el proceso, para que hagan una revisión de lo que ha pasado desde entonces y de cómo se 
encuentran esos puntos que en su momento se detectaron en la evaluación psicosocial, y en 
qué momento nos encontramos ahora, porque si bien es cierto que dicho diagnóstico lo hace el 
Servicio de prevención ajeno, también nos parecía oportuno que la valoración de lo que ha 
transcurrido en este tiempo y de los nuevos acontecimientos que hayan surgido, también la 
hicieran ellos. Y en ese sentido, nosotros ya tenemos hablado con la empresa para que nos 
pongan a disposición el recurso y revisar la situación de Servicios sociales, respecto de ese 
estudio de evaluación de riesgos psicosociales. Gracias”.

La senyora alcaldessa dona la paraula a la senyora Encarna Rodrigo, qui diu: “Gracias señora 
alcaldesa. Señor José Pérez, sí, sabemos perfectamente que han estado 4 días las escaleras 
estropeadas, de hecho los ciudadanos se han quejado. El tema ha sido una pieza. La empresa 
de mantenimiento ha tenido que pedirla fuera, está colocado, está todo en marcha y está todo 
ok. Aparte del problema que tenemos de incivismo, que nos comentaron que debido a tanto paro 
y marcha, paro y marcha, incivismo y parar y esto, las piezas sufren más de lo que deberían de 
sufrir”.

La senyora alcaldessa diu: “I queda pendent la informació del resultat del Fem evolució, que els 
hi  farem arribar  desseguida perquè estan acabant  d’ordenar  tota  la  documentació  que obra 
dintre de... si, si, no es preocupi. Ho posarem tot en un expedient i ja ho podran consultar».

La senyora alcaldessa dona la paraula al senyor José Pérez, qui diu: «Quería comentar dos 
cosas, porque a veces dejando hablar y escuchando uno se da cuenta de las contradicciones 
que habla el que luego escucha. Dice el señor Moya que yo llegué tarde a la comisión, es cierto, 
no lo pongo en duda, y que se nos dió la información del censo? Es que yo a día de hoy no 
dispongo del censo, podéis poner ustedes el censo yo no lo pongo en duda, pero yo a día de 
hoy no dispongo del censo. Y es más, acaba de decir usted, que todavía debemos ponernos de 
acuerdo en los criterios de adjudicación, fíjese a las alturas que estamos todavía tenemos que 
ponernos de acuerdo en las fechas de adjudicación. Y es que esto no es una obra ni un proyecto 
que haya sobrevenido, es una crónica de una muerte anunciada que se nos ha caído encima y 
que hemos tenido tiempo de ir preparando todo esto que sí que era de nuestra competencia, 
competencia de nuestro Ayuntamiento y de esto nos estamos quejando, de esta falta de gestión, 
de esta falta de previsión, de esta falta de organización a nuestro entender, de ahí la diferencia, 
para usted, usted cree que esto está perfectamente organizado, evidentemente nunca hemos 
dicho que usted organiza esto mal, para hacerlo mal, para que las cosas salgan mal y pillar, 
como ha dicho usted, nunca hemos dicho esto. Entendemos que usted intenta hacer las cosas 
bien,  para  que las cosas salgan bien,  lo  que pasa es que el  orden a veces son diferentes 
criterios de ordenar las cosas, yo puedo entrar en la habitación de mi hija adolescente y ella cree 
que está todo superordenado, y seguramente en su estructura mental está todo muy ordenado, 
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cosa que a mí me produce pavor , y perdonen esta temática familiar, lo mismo me produce lo 
que estan ustedes organizado con en el tema de los huertos, entro en la habitación de mi hija  
adolescente  y  me  produce  pavor.  Y  usted  mismo  acaba  de  reconocer  que  ya  ha  tenido 
problemas con algunos vecinos que se han enfadado,  imagínese cuando  desaparezcan los 
huertos, y no esté todavía preparado este acuerdo de como van a ser los criterios de traslado, 
señor Rafa, hay cosas que dependen de nosotros, cosas que dependen de carreteras, y cosas 
que dependen de la providencia divina, y lo que depende de nosotros es lo que yo le vengo a 
reclamar aquí  a  usted,  yo  no le  vengo a  reclamar aquí  que responda por  cosas que no le 
corresponden, y a eso es lo que me vengo a referir, por tanto, dice usted que me ha hecho 
llegar, háganos llegar el censo de los huertos o algún expediente, díganos como lo podemos 
consultar, y a partir de ahí ver estos tres proyectos, estas tres propuestas para ponernos de 
acuerdo en los criterios de adjudicación para ver de que manera si es que quiere, que participe 
el grupo de Badia en Común, o no, a lo mejor ya lo tienen todo decidido, no pasa nada, nos 
vemos en la reunión del día 5 y allí veremos como se llega a gestionar todo esto. Respecto al  
tema  del  cartel,  agradezco  la  información,  pero  es  que  ninguno  de  mis  compañeras  y 
compañeros nos hemos dado cuenta, si se hubiesen dado cuenta lo sentimos, un correo “oye os 
habéis dejado un cartel allá”, lo que pasa es que aquí la magnitud de las situaciones es bien 
diferente, una cosa es un cartel que está en la calle que puede haber un error, y otra cosa es 
cuando jugamos con dinero público, y esto de no ha pasado nada, o pelillos a la mar, y tampoco 
queremos, yo no estoy diciendo que vaya a montar un método tres y nos vayamos a ir a comer a 
la Camarga y tengamos que tener allí una investigación, no, no, no estamos diciendo nada de 
todo esto.  Estamos diciendo que como equipo de gobierno se supone que se ha hecho un 
análisis de tal situación y que ha alguna conclusión habrán llegado, si esa conclusión la quieren 
compartir con los grupos de la oposición bienvenido sea, si no la quieren compartir, tal y como 
usted me está diciendo, le dije que le diría, y hoy me está diciendo que han tenido reuniones, es 
que me estoy enterando hoy, usted dice que me lo dijo en comisión informativa o yo he creído 
entender eso  pero es que yo me estoy enterando hoy . Es que a más a más no es un tema que 
se lo pregunte hoy, y creemos que es un tema que para nosotros es preocupante, porque si ha 
pasado ahora y no se han tomado medidas puede estar pasando en alguna otra cosa, tenemos 
el beneficio de la duda y más este grupo municipal. Por lo demás gracias por las respuestas que 
me han dado tanto Encarna como el resto miraremos y seguiremos revisando el  tema de la 
cuestión y esperaremos a esta nueva propuesta que van a poner en marcha a razón de la nueva 
empresa, me refiero al tema del psicosocial, pero claro leer algunos de los resultados y no haber 
tenido información por parte del equipo de gobierno o no haber preguntado nosotros, hay cosas 
muy preocupante señora Jiménez, hay cosas que cuando uno las lee por primera vez claman al 
cielo, gracias.”

L'alcaldessa intervè i diu: “Voy a dar por cerrado el tema de.. porque es verdad, es un error que 
se ha detectado y se ha corregido inmediatamente, no ha pasado ni un mes desde la detección 
del error y la corrección del error, en unos recibos que en algunos casos no llegaba ni al euro, 
evidentemente hemos puesto medidas correctoras para que no vuelva a pasar así un error de 
coordinación,  a  veces estas  cosas pasan,  y  lo  acaba de decir  el  señor  Martínez  y  que se 
solventará con la  mejor coordinación entre los dos servicios,  lo  ha dicho el  señor Martínez. 
Respecto el tema de los huertos, yo se que el señor Rafael Moya quiere contestar, pero yo creo 
que sobre todo para contextualizar el tema la obra la hace la Generalitat, sobre unos terrenos de 
Insasol, con un proyecto de adjudicación de unos huertos que los tenemos que construir en unos 
terrenos que los tienen que dejar preparados, osea no estamos improvisando tenemos tiempo 
para hacerlo, evidentemente tenemos que correr porque han corrido en el período de ejecución 
de las obras, y mientras tanto hemos estado haciendo todo lo posible por conseguir todas las 
medidas necesarias para poder implementar el proyecto de los huertos urbanos. Evidentemente, 
esto es un tema de percepciones, usted seguramente en unas obras que hace la Generalitat 
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sobre unos terrenos de incasol, lo habría hecho mucho mejor? Pues es posible, pero nosotros 
hemos hecho lo que hemos podido.

El senyor Rafael Moya respon: “Sobre todo con respecto al censo. El censo en ningún momento 
se lo he pasado a nadie, dije que el censo estaba acabado, ni el censo lo he enseñado, dije que 
había 87 personas de Badia, y 112 creo que eran de fuera de Badia. Eso es lo que dije, y a  
nadie le he pasado el censo ni nadie me pidió el censo, expliqué que el censo estaba finalizado.

L'alcaldessa dona la paraula a la senyora Carceller: Jo voldria preguntar per l'informe que es va 
enviar al Departament de Carreteres relatiu a la possibilitat de que hi hagués amiant a les terres 
que hi han a l'hort, no se si s'ha rebut resposta, perquè jo he estat mirant a l'expedient aquesta 
darrera setmana i tot i que ha insistit molt la tècnica no consta, de fet l'últim mail és de .. voldría  
saber si  hi  ha resposta o no perquè si  que comentaves que no podem evitar que les obres 
comencin el dia 16 però si hi ha un risc de salut tant pel treballador com un risc ambiental pels 
veïns doncs potser si es podría fer alguna cosa, gràcies.»

El  senyor  Moya  contesta:  En  la  última  reunión  que  tuvimos  con  la  dirección  general,  nos 
comentaron  que  lo  tenían  previsto  y  que  las  empresas  de  demolición  de  los  huertos  son 
empresas que son RERA que cumplen los requisitos de estar en el registro de las empresas de 
retirada  de  amianto,  que  en  todo  caso  si  encontraran  amianto  porque  les  manifesté  la 
preocupación que había, y la posibilidad de que alguien, algún vecino tuviera alguna placa de 
amianto, que que iban a hacer, y me manifestaron esto, que la empresa que hace la actuación 
es una empresa RERA.

L'alcaldessa dona la paraula a la sra. Carceller: “Jo entenc que pugui haver-hi plaques d'amiant, 
bueno no ho entenc, podria passar a la superfície,  però del que estàvem parlant era de les 
micropartícules que podrien estar enterrades i això per molt empresa RERA que sigui si sabem 
que ha d'estar coberta la zona, no veig de quina manera s'assegura que no hi hagi cap perill pels 
veïns, si es fa alguna prova ens agradaria veure algún document que digui el resultat de la prova 
i m'agradaria que s'insistís una mica en aquest punt perquè jo sobre la superfície sí està molt be 
tenim un protocol, però si es detecta que pot estar barrejat el perill tots ho sabem com funciona,  
el perill hi es, no trobo que hi hagi cap solució, o almenys no me l'han explicat de quina manera 
es remouria la terra sense perill pels treballadors.»

Sr. Moya: «En principio no hay ningún protocolo para los movimientos de tierra, no lo hay, ellos si 
detectan amianto tomaran las medidas correctoras que tengan que tomar, cuando han hechos 
las catas, han hecho catas en diferentes zonas tampoco ha aparecido ningún elemento, no hay 
antecedentes de que eso haya sido una zona como alli en Cerdanyola al lado de la Uralita, que 
haya sido sitio de depósito de estos materiales, en principio no hay la previsión de que haya 
nada,  y si  se detecta algo tiene que ser que se vea cuando hagan la obra, no hay ningún 
protocolo para hacer ningún tipo de intervención, a no ser que sea una zona que históricamente 
o por antecedentes que sea la zona cero de Cerdanyola.

Sra. Carceller: “No vui fer-me pesada, però l'informe que vem enviar que va redactar el Lluis 
Mallart gràcies a l'Associació de Veïns deia que podia haver la possibilitat al ser una zona que 
està a prop dels pisos de les edificacions a Badia que contenien amiant que allà haguessin anat  
a parar les restes d'obra, per tant em sembla que s'hauria d'anar una mica més enllà de que un 
dia passin mirin ..  ,  parlo de les micro partícules, crec que se'ls hi  havia de demanar algun 
protocol que nosaltres no tenim però potser ells si al ser una empresa RERA, i perquè ens donin 
alguna garantia de tranquil·litat, crec que es podria demanar.»
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L'alcaldessa: «Està demanat i continuarem insistit.»
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